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روحانی:
 پروژه های ناتمام

 را تمام میکنیم
رئیس جمهور با بیان اینکه ســعی دولت بر این اســت تا موانع رشــد بازار سرمایه را مرتفع 
کند، گفت: حمایت از بازار سرمایه به معنی هدایت دستوری نیست.به گزارش پایگاه اطلاع 

رسانی ریاست جمهوری، دویست و شانزدهمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی...

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: اقدام )بامداد امروز( علیه مرکز غنی ســازی نطنز نشان 
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یادداشت 

فرخنده امیری- این روزها از هر کوچه و خیابانی که بگذری 
و مهمان هر خانه ای که باشی وضعیت بازار و گرانی ها و 
معیشت و نبود توان زندگی پای ثابت بحث و گفت و گوی 

مردم شده است.
بــه گزارش مملکت آنلاین، تــورم و گرانی های بی امان 
کالاهای مصرفی از دو سال پیش و به خصوص از سال ۹۹ 
با آمدن ویروس منحوس کرونا به اوج خود رسید، و تمانی 
مردم اللخصوص قشر متوسط و ضعیف جامعه را به یکباره 
به زیر خط فقر کشاند قیمت ها آنچنان صعودی بالا رفت 
که مجال نفس کشیدن را از مردم گرفت به طوریکه قیمت 
کالاهای اساســی و مواد غذایی به صورت ساعتی افزایش 

یافت و تأثیرات منفی در زندگی مردم گذاشت.
آمارهای رسمی حاکی از این است که تورم سه سال پایانی 
دهه ۹۰، معیشت خانوارها به ویژه دهک های پایین درآمدی 
را به شدت تحت تأثیر قرار داده است. از ابتدای سال ۱۳۹۷ 
میانگین هزینه زندگی پایین ترین دهک درآمدی ۲.۵ برابر 
شده است و این گروه بازندگان اصلی شرایط کنونی اقتصاد 

ایران هستند.
بر اســاس آمارهای رسمی، تورم ماهانه در بهمن ماه سال 
۹۹ پس از ســه ماه کاهش دوباره صعودی شــد و به ۲.۵ 
درصد رسید. همچنین متوسط تورم ماهانه از ابتدای سال به 
بیش از ۳.۵ درصد رسیده است. این میزان بالاترین میانگین 
تورم ماهانه ثبت شده در سال های دهه ۹۰ است که نشان 
از التهاب گسترده و بی سابقه اقتصاد ایران دارد. پیش از این 
نیز سال ۹۷ با متوسط تورم ماهانه ۳.۳ درصدی بالاترین 

میزان را ثبت کرده بود.
همچنین تورم نقطه به نقطه در این ماه به 48.۲ درصد رسید. 
به بیان دیگر هزینه خانوار در بهمن ماه سال گذشته نسبت 
به سالهایقبل بیش از 48 درصد افزایش یافت. این در حالی 
است که تورم نقطه  به نقطه در فروردین ۹۹ به زیر ۲۰ درصد 
رسیده بود. با این وجود بالاترین تورم نقطه  به نقطه در ۱۹ ماه 
گذشــته ثبت شد و سال ۹۹ بالاترین تورم را در چند سال 
گذشته داشتیم. و آنطور که مشاهده می شود این تورم در 
ســال ۱4۰۰ نیز همچنان با ماست و هر روز خبر افزایش 
قیمت چیزی به گوشمان می رسد از جمله تعرفه پزشکان، 

گوشت، مرغ، کرایه ها و .....
مسئله مهم آســیب پذیری بالای خانوارهای کم درآمد در 
شــرایط تورمی است. بر اساس آمار موجود متوسط هزینه 
پایین ترین دهک درآمدی از ســال ۹۷ بیش از ۲.۵ برابر 
شده است. از سوی دیگر متوســط هزینه بالاترین دهک 

درآمدی در این مدت ۲.8 برابر شده است.
تنها قشری که این تورم گریبانشــان را میگیرد و روز به 
روز ناتوان تر می کند قشــر ضعیف جامعه اســت چراکه 
خانوارهــای ثروتمند معمولًا دارایی هایی همچون ملک و 
خودرو دارند که بیش از تورم رشــد می کند. اما خانوارهای 
آســیب پذیر معمولًا حقوق بگیر و روزمزد هستند که درآمد 
آن ها افزایش قابل توجهی در شرایطی تورمی ندارد. و هر 

روز بیشتر از روز قبل شرمنده خانواده هستند.
افزایش تورم بیشــترین تاثیر را بر زندگی گروه های کم 
درآمد جامعه و مردم استانهای محروم کشور گذاشته است. 
تورم فزاینده هر روز گروه های بیشــتری را به سوی لایه 
هــای پائین جامعه می راند و زندگــی را بر اکثریت مردم 

کشور ما سخت تر می کند.
کارگران از جمله گروه های اجتماعی هســتند که از رشد 
تورم به شدت آسیب دیده اند. وضعیت زندگی کارگران به 
مرز فاجعه باری رسیده است. کارگران اخراجی و بیکار در 
وضعیت فوق العاده فلاکت باری به ســر می برند. زندگی 
معلمان و کارمندان بخش دولتی و خصوصی بر اثر رشــد 
تورم به فقر و فلاکت بیشتری کشــیده شده است. تورم 
جیب کارگران، زحمتکشــان، معلمان و کارمندان را خالی 
و جیــب تجار، دلالان و رانت خــواران را پر می کند و به 
تمرکز عظیم فقر در پائین و انباشــت ثروت در بالا منجر 
می گردد. با گسترش فقر و بیکاری لایه های میانی جامعه 
تجزیه شده و بخش قابل توجهی از آن به جانب لایه های 
پائین جامعه رانده می شوند. بدین ترتیب جامعه ما روزبروز 

فقیرتر می شود.
شوک گرانی کالاها چنان غیرقابل باور است که اصطلاحاً 
باید گفت اقتصاد از دســت مســئولان در رفته و شکاف 
دستمزدها با هزینه معیشــت و اختلاف میان درآمدهای 
دهک اول و آخر جامعه در سطح استان طی این چندماهه 
اخیر عمیق تر شــده و افزایشی چشــم گیر داشته است.در 
سال ۱۳۹۹، سطح مصرف خانواده های ایرانی که پیش از 
آن هم زیر فشــار رکود و تورم کاهش یافته بود، به دلیل 
شیوع همه گیری کرونا سقوط تازه ای را تجربه کرد. کاهش 
مصرف خانوارهایی که به دلیل کرونا درآمد خود را از دست 
دادند، روی گرداندن مصرف کنندگان از بخش های خدماتی 
)مراکز تفریحی و آموزشی و ورزشــی، رستوران ها و...( و 
افزایش پس انداز احتیاطی به ویژه در بخش کم  و بیش مرفه 
طبقه متوسط به دلیل ترس از آینده، همه و همه به رکود 
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آقایان مسوول! مردم از قافله 
نجات جان بازماندند حداقل 
در حفظ نان شان کمک کنید

 پرداخت های حمایتی
  از محل بودجه باید

 ثبت شود

ابلاغ پرداخت بسته حمایتی 
2500 میلیارد تومانی رمضان 

به ۶0 میلیون نفر

وزارت دفاع برای تحقق 
کامل شعار سال ظرفیت 

بالایی دارد

جزئیات طرح اروپا و آمریکا 
 برای »وادار کردن ایران

 به عقب نشینی«
گفت:  اســلامی  مجلــس شــورای  رئیــس 
پرداخت های حمایتــی از محل بودجه عمومی 
کشور باید در ســامانه وزارت رفاه ثبت شود تا 

دستگاه های نظارتی بتوانند نظارت های خود...

 ستاد ملی مقابله باکرونا مصوبه پرداخت مبلغ 
۲۵ هزار میلیارد ریال به ۶۰ میلیون نفر افراد 
مشمول طرح معیشتی خانوارها در ماه مبارک 

رمضان را ابلاغ کرد.

وزیــر دفاع با اشــاره بــه ظرفیت بــالای این 
وزارتخانه برای تحقق شــعار سال، گفت: بخش 
و مجموعه ای نبایست در حوزه تولید و پشتیبانی 

بلا استفاده باقی بماند.

مرکــز پژوهش های مجلس در گزارشــی جزئیات 
تلاش آمریکا و اروپا بــرای وادار کردن تیم مذاکره 
کننده بر عقب نشینی از سیاست »حرف قطعی« را 

تشریح کرد.
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 رییس جمهور آتی
  باید مشکل گرانی

 را حل کند
یک کارشناس مسائل حقوقی گفت: رییس جمهور 
باید مشکل گرانی و بی ارزشی پول ملی را حل کند و 
در ارتباطات خارجی، دارای توان دیپلماسی قوی باشد 

و بتواند با کشورها ارتباط داشته باشد.

2

 وزیر بهداشت: خیز سنگین کرونا در هفته آینده

شرایط بدتر خواهد شد

 اصولگرایان نظر مثبت به کاندیدای نظامی دارند 
 عضو حزب موتلفه اسلامی:

 تعطیلی های اجباری کرونا چه بر سر مشاوران املاک آورد 

4 ۳۰٪ مشاوران املاک پروانه های کسب خود را ابطال کردند
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وزیر بهداشت با اشاره به وضعیت خطرناک کرونا 
در کشــور، گفت: منتظر خیز سنگین تر کرونا در 

هستیم. آینده  هفته 
به گزارش خبرنــگار مهر، ســعید نمکی، بعد از 
ظهر یکشنبه بیســت و دوم فروردین ۱4۰۰، در 
ارتباط زنده خبری، به ارائه گزارشــی از وضعیت 

بیماری کرونا در کشور پرداخت.
وی در ابتــدا با عنوان ایــن مطلب که به دلایل 
مختلف توصیه ها و هشــدارهای ما جدی گرفته 
نشــد، افزود: الان دیگر کالبد شکافی این اتفاق 

ندارد. فایده ای 
نمکی با اشــاره به وضعیت خطرنــاک کرونا در 
کشــور، گفت: هفته آینده منتظر خیز ســنگین تر 
کرونا هســتیم و شــرایط بدتر خواهد شــد.وزیر 
بهداشــت با اشــاره به اینکه قبل از پایان سال 

بیان  پیش بینی هایــی را به زبان هــای مختلف 
کردیم و گاهی با تهدیــد، گاهی با التماس و...، 

گفتم که مردم سفر نروند.
وی گفــت: مــا با تلاش بــی وقفــه همکاران 
توانستیم موج سوم کرونا را مهار کنیم و با اینکه 
بیش از یک مــاه گرفتار ویروس جهش یافته در 
خوزستان بودیم توانســتیم مرگ ها را حدود ۵۰ 
تا ۶۰ نفــر نگهداریم و گفتــه بودیم که اگر بی 
توجهی کنیم فروردین و بهار ســختی را خواهیم 
داشــت و پیش بینی این ایــام را می کردیم.وزیر 
بهداشــت گفت: برآورد ما این بــود که بتوانیم با 
اجرای طرح شــهید سلیمانی ۲۵ اســفند تا ۱8 
فروردیــن با شناســایی خانه به خانــه بیماران، 
شــعله های کوچک را خاموش کنیم و کشــور را 

در...

نماینده مردم شیراز گفت: برخی با نادیده 
گرفتن سیاست های کلی نظام قصد دارند 
به هر شکلی حتی در سایه حمایت خارجی 
صندلی ریاست و همنشینان سیاسی خود 

را حفظ کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، در ادامه جلســه 
علنــی روز یکشــنبه مجلــس شــورای 
اسلامی، جعفر قادری نماینده مردم شیراز 
در مجلس در نطق میان دستور خود گفت: 
د ســال ۱4۰۰ که به نام تولید، پشتیبانی 
و مانــع زدایی نامگذاری شــده، انتظار بر 
این اســت که برای حل مشــکل تولید و 
ارتقاء شــاخص های سهولت کسب و کار 
توسط قوای ســه گانه اقدام عملی انجام 

شــود. در شــرایط رقابتی قوای سه گانه 
باید توجه داشته باشــد که تسهیلات، به 
وام و اعتبار نیســت، مانــع زدایی و رفع 
محرومیــت ها و حمایت هــای قانونی و 
معنوی از تولیــد از هر وام و کمکی مهم 
تر و اثرگذارتر است.وی افزود: در شرایطی 
که کشور برای برگزاری انتخابات باشکوه 
ریاست جمهوری آماده می شود آمریکا و 
همراهانش ســعی دارند به هر شکلی که 
شــده بر روی انتخابات ریاست جمهوری 
تاثیــر بگذارنــد. آمریکابایــد بداند که ما 
بدون توجه به مطالبه کشــورهای خارجی 
با رعایت مصالح و منافع کشــور تصمیم 
می گیریم، آمریکا اگر صداقت داشت قبل 

از امضای توافقنامه ۲۵ ساله ایران و چین 
برای لغو تحریم ها اعلام آمادگی می کرد. 
قادری تاکید کرد: حالا کــه با انعقاد این 
توافقنامه امکان تاثیرگذاری بر فرآیندهای 
کشــور را ندارد، اعــلام آمادگی برای لغو 
تحریم ها کرده و جای تاســف است که 
عده ای در کشــور بنا دارند در سایه شل 
و سفت شــدن تحریم ها جایگاه سیاسی 
خود را حفظ کرده و به هر قیمتی که شده 
در سایه گشایش های ناچیز آمریکا تا قبل 
از انتخابات، آمریکا را به برجام برگردانند، 
وقتی سیاســت کلان و راهبــردی نظام 
توســط رهبری اعلام شده است چرا تیم 
مذاکره کننده به خودش اجازه می دهد که 

طرح هایی مثل طــرح گام به گام مطرح 
کرده و بدون لغو کامل تحریم ها و راستی 
آزمایی مجوز برگشتن آمریکا به برجام را 
صادر کند.نماینده مردم شیراز در مجلس 
با اشــاره به امکان توافق با سایر کشور ها 
در چارچــوب موافقت نامه های راهبردی 
بــا امضای ســند راهبردی  گفت: وقتی 
بــا چین و امکان امضای چنین اســنادی 
با کشــورهای دیگر مثل روســیه، ترکیه، 
پاکستان و سایر کشــورها وجود دارد چه 
دلیلی برای تــن دادن به زورگویی غرب 
در برجام وجود دارد. ظاهرا برخی با نادیده 
گرفتن سیاست های کلی نظام قصد دارند 
به هر شکلی حتی در سایه حمایت خارجی 

صندلی ریاست خود  و همنشینان سیاسی 
خــود را حفظ کنند، غافــل از اینکه مردم 
حمایت جریان هــای خارجی از برخی از 
افراد و جریان های سیاســی را بی پاسخ 
نگذاشته و واکنش نشان خواهد داد.قادری 
بــا انتقاد از عملکرد دولــت در مواجهه با 
کرونا گفت: ساده انگاری دولت و شخص 
رئیس جمهور در برخورد با بحران کرونا و 
عدم صدور مجوز اعمال محدودیت باعث 
شد تاکنون کشور درگیر موج چهارم کرونا 
شــود چرا باید رئیس جمهور توصیه های 
کادر درمان را نادیده بگیرد و با این اهمال 
و کوتاهی کشــور را درگیر خسارت های 

جدید موج چهارم کرونا کند.

هاشمی تاکید کرد؛

لزوم تامین اعتبار کافی برای 
توسعه مترو از سوی دولت

رئیس شورای اســلامی شهر تهران گفت: با توجه 
به خطر شیوع کرونا و تاثیر حمل و نقل عمومی در 
شیوع ویروس، دولت اعتبار لازم برای توسعه واگن 

ها را پرداخت کند.
به گزارش مهر، محســن هاشــمی در جلسه صبح 
امروز شورای شــهر تهران در سخنان ابتدایی خود 
گفت: متاسفانه در هفته اخیر با ورود به پیک چهارم 
کرونا شاهد جهش آمار مربوط به مبتلایان، بیماران 
بستری و قربانیان کرونا هســتیم. به طوریکه هم 
اکنون تعداد فوتی های اعلامی از ســوی بهشــت 

زهرا از مرز ۷۰ نفر عبور کرده است.
رئیس شــورای شــهر عنوان کرد: نوسان و تزلزل 
مســئولان مربوطه در موضع گیری و دادن وعده 
های بدون پشتوانه در مورد واکسیناسیون که هیچ 
یک تاکنون عملی نشده است، مردم را نگران کرده 

است.
وی افزود: افراط و تفریط در اظهار نظرهای رسمی، 
موجب می شــود تا افکار عمومی به بازار شایعات و 
اخبار غیر رسمی در شبکه های اجتماعی رو بیاورد 
و نسبت به تنظیم رفتار خود در جامعه دچار مشکل 

می شوند.
هاشمی اظهار داشــت: طی ۱۵ ماه سپری شده از 
ورود پاندمی کرونا به کشــور، هرزمان که از سوی 
مسئولان شاهد اقتدار، تصمیم گیری صحیح بوده 

ایم، بیماری کنترل شده است.
همچنین با توجه به نقش موثر ازدحام در سیســتم 
حمــل و نقل عمومی در تشــدید بیمــاری کرونا، 
همچنان باید مشــکلات تامین اتوبــوس و واگن 

برطرف شود.
وی تاکیــد کرد: با توجه به نقــش موثر ازدحام در 
سیستم حمل ونقل عمومی در تشدید بیماری کرونا 
و با توجه به رونمایی از قطــار عمومی دیگر نباید 
امیدی به منابع تامین قطار از خارج داشته باشیم. لذا 
باید اعتبارات لازم برای ساخت قطار در داخل تامین 
شــود و رئیس جمهور در روز رونمایی از قطار ملی 
این موضوع را مطرح کردند اما باید به صورت دستور 
کتبی اعتبارات و بودجه کافی برای ۱۵۰ واگنی که 

قرارداد آن بسته شده، تامین شود.

اخبار

عده ای قصد دارند با حمایت خارجی صندلی ریاست خود را حفظ کنند
قادری در نطق میان دستور:

رسولی:
آسیب های اجتماعی نباید وظایف شهرداری را تحت الشعاع قرار دهد

عرف: 
ثبت نام داوطلبان ریاست جمهوری حضوری است

نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
گفت: آســیب هــای اجتماعی ازجمله 
کــودکان کار نباید باعث شــود که در 
اصل و فرع کردن موضوعات و وظایف 

شهرداری دچار اشتباه شویم.  
به گزارش خبرنگار مهر، ســید حسن 
رســولی در جریان بررسی طرح جامع 
مدیریــت پســماند در صحــن علنی 

مثل  پدیده ای  شــورای شــهر گفت: 
کــودکان کار یا تالی فاســدهایی که 
در حاشــیه مدیریت پسماند به عنوان 
آســیب های اجتماعی روزانه مشاهده 
می کنیم، نباید باعث شود که در اصل 
و فرع کردن موضوعات دچار اشــتباه 

شویم.
رســولی ادامه داد: یکی از اصلی ترین 

وظایف بلدیه در گذشته و شهرداری در 
عصر جدید، رفت و روب و جمع آوری 
زباله است و به همین منظور در گذشته 
سازمانی به این عنوان ایجاد شده است 
تا به صــورت تخصصی این ماموریت 
مهم را به عهده داشته باشد. لذا همانند 
هر خدمتی که از بیرون خریداری می 
کنیم حتماً نخواهیم توانســت با افراد 

فاقد هویت حقوقی ولو این که مستلزم 
حمایت باشند، طرف باشیم.

نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای شــهر تاکید کرد: اگر بخواهیم 
به این ســمت حرکت کنیم و در کنار 
مدیریت پســماند و به مــوازات آن به 
ســایر مصائب و آسیب های اجتماعی 
ورود پیــدا کنیــم در انجــام صحیح 

ذاتی شــهرداری  ماموریــت اصلی و 
اختلال ایجاد کردیم. حتماً طرف ما در 
خرید این خدمت باید شــرکت حقوقی 
باشد و شــورای فنی شهرداری شرایط 
احراز موافقتنامــه و رتبه پیمانکاری را 
تعیین کند و این فرد حقوقی که طرف 
شــهرداری است همه مســئولیت ها 

جانبی مربوطه را یک جا پذیرا باشد.

رئیس ســتاد انتخابات کشور با اشاره به 
ثبت نام حضوری شــرکت کنندگان در 
انتخابات ریاســت جمهوری، تاکید کرد 
بر اســاس قانون تلاش مــی کنیم در 
وزارت کشــور تمهیــدات لازم از حیث 

پروتکل های بهداشتی رعایت کنیم.
به گزارش ایسنا، جمال عرف در گفتگو با 

برنامه »رویداد« با اشاره به آخرین مهلت 
ثبت نام داوطلبان انتخابات شهر و روستا، 
گفت: روز آخر معمولا جمعیت بیشتری 
استقبال خواهند کرد و کسانی که نسبت 
به محیط پیرامون خود احساس مسئولیت 
می کنند، کمک نمایند تــا اقدامات در 

شوراها به نحو احسن انجام شود.

وی با بیان اینکه ثبت نام برای روستاها 
در حال حاضر و پیشــتر شهرها ثبت نام 
کرده بودنــد، افزود: بیش از ۵۰ هزار نفر 
اقدام به ثبــت نام کردند و اســامی به 
هیئات نظارت ارســال می شود تا آن ها 

نیز بررسی کنند.
عرف با اشاره به بیشتر شدن نسبت ثبت 

نام کنندگان زن نسبت به مردان، گفت: 
امیدواریم خانم ها با استقبال بیشتر در این 

عرصه نقش آفرینی کنند.
معاون وزیر کشــور با اشاره به آغاز ثبت 
نام در پایان سال قبل، گفت: نتایج هنوز 
اعلام نشده ولی هیئات نظارت وظایف 

خود را انجام می دهند.

عــرف همچنین در خصــوص ثبت نام 
کننــدگان انتخابات ریاســت جمهوری 
اظهار کرد: ۲۱ اردیبهشت ثبت نام آغاز 
می شود و بر اســاس قانون تلاش می 
کنیم در وزارت کشــور تمهیدات لازم از 
رعایت  بهداشــتی  پروتکل های  حیث 

کنیم.
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رئیس جمهور با بیان اینکه سعی دولت 
بر این است تا موانع رشد بازار سرمایه 
را مرتفــع کند، گفــت: حمایت از بازار 
به معنی هدایت دســتوری  ســرمایه 

نیست.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
شــانزدهمین  و  دویســت  جمهوری، 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
روز یکشــنبه به ریاست حجت الاسلام 
برگزار  جمهور  رئیس  روحانی  حســن 
شد و رئیس ســازمان برنامه و بودجه، 
تکمیــل  و  پیشــرفت  از  گزارشــی 
پروژه های زیربنایی و خدمات عمومی 
کشــور ارایــه کرد.رئیــس جمهور با 
اشــاره به عزم و التزام دولت به اتمام 
پروژه هایــی کــه طبــق برنامه ریزی 
می بایست تا پایان کار دولت دوازدهم 
به نتیجه و بهره برداری برســد، گفت: 
از مهمتریــن تصمیمات در دولت های 
یازدهم و دوازدهم اتمــام پروژه ها در 
موعد مقرر بوده و بر این اســاس تمام 
دســتگاه ها و نهادهای دولتی همواره 
تــلاش کرده انــد پروژه های کشــور 

براساس زمان بندی ها و برنامه ریزی ها 
به نتیجه و اتمام برسد.روحانی با اشاره 
به اثر منفی و سابقه طولانی شدن دوره 
ساخت پروژه های ناتمام در روند توسعه 
کشور، گفت: دولت تدبیر و امید تلاش 
دارد به پدیده پروژه های ناتمام که خود 
متأسفانه میراث دار آن بوده پایان دهد 
و دولت آینده را با مشــکلات ناشی از 
آن مواجه نکند، از این منظر همانطور 

که بارها در جلســات گوناگون تأکید و 
تصریح شده همه دســتگاه ها موظفند 
پروژه های در دســت اجرا را در زمان 

مقرر تمام و بهره برداری کنند.
وی با بیان اینکه شــعار جهش تولید 
در سال گذشــته نیز با اهتمام بر اتمام 
پروژه هــا در موعــد مقــرر و مطابق 
برنامه ریزی هــا تحقق یافــت، افزود: 
در چارچــوب تأکید و توصیه های مقام 

معظم رهبری همه دســتگاه ها باید به 
وظایف خــود در این زمینه عمل کنند 
و ایــن دولت تا آخریــن روز فعالیت و 
مسئولیت خود این موضوع را سرلوحه 
کار خود قرار داده و هیچ دستگاهی نباید 
در زمینه تکمیل و اتمام پروژه ها تعلل 
یا اهمال کند.در این جلســه همچنین 
سرمایه  بازار  نوسانات  تحلیلی  گزارش 
ارائه و راهکارهای بهبود شــرایط این 

بازار مورد بررسی قرار گرفت.
روحانــی پــس از ارائه ایــن گزارش، 
با بیان اینکه سیاســت مســتمر دولت 
حمایت از بازار ســرمایه بوده اســت، 
گفت: در سال جاری که سال پشتیبانی 
و مانع زدایی از تولید نامگذاری شــده 
است، سعی دولت بر این است تا موانع 
رشد بازار سرمایه را مرتفع کند و تلاش 
خواهد کرد همراه با آموزش ها و ایجاد 
تمهیــدات لازم، مردم را برای ورود به 

بازار سرمایه تشویق کند.
رئیس جمهور با بیــان اینکه دولت در 
راستای چابک سازی و اجرای اصل 44 
قانون اساسی به ویژه هدایت نقدینگی 

به ســوی اشــتغال مولد و در مجموع 
برای مــردم  محور کــردن اقتصاد و 
شفاف سازی اقتصادی، از بازار سرمایه 
حمایت می کنــد و ســهام بنگاه ها و 
مؤسسات دولتی را عرضه کرده و ادامه 
خواهــد داد، اظهار داشــت: حمایت از 
بازار سرمایه به معنی هدایت دستوری 
نیست و دولت به وظیفه ساختارسازی 

و نظارت خود عمل می کند.
وی با تأکید بر اینکه در شــرایط جنگ 
با حساسیت  اقتصادی می بایست همه 
و مراقبت در زمینه مســایل اقتصادی 
سیاسی  فعالان  گفت:  کنند،  اظهارنظر 
نباید اظهارنظر اقتصادی را با اظهارنظر 

سیاسی یکسان بپندارند.
روحانــی تصریح کرد: ایجــاد فعالیت 
نهادها و ابزارهای مالی در بازار سرمایه 
و نقش آفرینی کامــل و اثربخش آنها 
مقوله ای اســت که با آگاهی و ارزیابی 
، تنظیــم و اجرای مؤثر و کامل قوانین 
و مقررات اجرایی و نظارتی و همچنین 
ایجاد ســاز و کارهای یــک بازار کارا 

می تواند مفید باشد.

رییس جمهور آتی باید مشکل 
گرانی را حل کند

یک کارشناس مسائل حقوقی گفت: رییس جمهور باید 
مشکل گرانی و بی ارزشــی پول ملی را حل کند و در 
ارتباطات خارجی، دارای توان دیپلماســی قوی باشد و 

بتواند با کشورها ارتباط داشته باشد.
حجت الاســلام و المسلمین مرتضی چیت سازیان در 
گفت و گو با ایسنا درباره ویژگی های نامزدهای انتخابات 
ریاســت جمهوری از بعد حقوقی گفت: در برهه چهلم 
دومین ســال انقلاب و در موقعیت تحریم ها و بیماری 
کرونا و تورم و مسایل دیگر باید رییس جمهوری مقتدر 
داشته باشیم و  با صلابت و توانا باشد و آشنا به اقتصاد و 
حقوق باشد، رییس جمهوری که خود را وقف مردم کند 
نه رییس جمهوری  که کم حضور  پیدا می کند و حتی 

وزرایش نمی توانند با او در تماس باشند.
وی بــا بیان اینکه  رییس جمهور باید مردمی بوده و  از 
بطــن مردم  و جوان گرا و پرانرژی باشــد، گفت: اولین 
وظیفه رییس جمهور اجرای صحیح قانون اساسی است 
و مجری قانون اساســی، رییس جمهور است. بالاترین 
مقام بعد از مقام معظم رهبری، رییس جمهور اســت و 
پرمشغله ترین کارها برای رییس جمهور است؛ لذا باید 
رییس جمهور مشاوران قوی داشته باشد و خود را به گونه 
ای برای مردم و انقلاب فدا کند.این وکیل دادگســتری 
تاکید کرد: رییس جمهور باید با درایت باشــد و مشکل 
گرانی و بی ارزشــی پول ملی را حل کند و در ارتباطات 
خارجی، دارای توان دیپلماســی قوی باشــد  و بتواند با 
کشورها ارتباط داشته باشد و از افراد توانا در مجامع علمی 
اســتفاده کند.چیت سازیان درباره اینکه به لحاظ قانونی 
ضامن اجرای وعده های انتخاباتی داوطلبان کاندیداتوری 
ریاست جمهوری در صورت پیروزی چه چیزی می تواند 
باشــد؟ گفت: وعده ها کارساز نیست و  طبیعی است هر 
رییس جمهــوری باید برنامه و نقشــه راه را بداند. باید  
عملکرد او را طی ســال های اخیر ببینیم و الا اینکه هر 
کســی که می خواهد  رییس جمهور شود از حرفهای 
دیگــران کپی کند  کاری ندارد و بایــد ببینیم آیا او در 

کارنامه اش توانسته مشکلات را حل کند یا خیر؟

جزئیات طرح اروپا و آمریکا 
 برای »وادار کردن ایران

 به عقب نشینی«
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی جزئیات تلاش 
آمریــکا و اروپا برای وادار کــردن تیم مذاکره کننده بر 

عقب نشینی از سیاست »حرف قطعی« را تشریح کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، مرکز پژوهش های مجلس 
شــورای اسلامی در گزارشی دور اول مذاکرات برجامی 
وین را مورد بررســی قــرار داد و آن را آغاز کارزار برای 

تعدیل موضع ایران اعلام کرد.
در این گزارش آمده اســت؛ ارزیابی نشست وین نشان 
می دهــد آمریکا و اروپا در حال طراحی و پیاده ســازی 
روندی هســتند که علیرغم تأکید مقام معظم رهبری 
مبنی بر عدم تخطی از سیاست حرف قطعی، تیم مذاکره 
کننده ایران را وادار به عقب نشینی کنند. بر اساس این 
طراحی، بازگشت همزمان و موازی دو طرف جایگزین 
بازگشت اول آمریکا به برجام می شود؛ ایران به جای رفع 
همه تحریم ها به رفع بخشی از تحریم ها رضایت بدهد 
و در نهایت، راســتی آزمایی واقعی تبدیل به مجموعه 
اقدامات نمادیــن و صوری در یک بــازه زمانی کوتاه 
مدت شــود.برآوردی در میان کشورهای غربی درحال 
شکل گیری است که ایران به نوعی بازگشت همزمان 
به برجام و راستی آزمایی صوری را پذیرفته و اکنون باید 
ایران را برای پذیرش رفع بخشی از تحریم ها تحت فشار 
سیاسی و رسانه ای قرار داد. از نگاه آمریکا، ایران باید به 
تمام اقدامات خود عمــل نماید و در ازای آن به اجرای 
حداقلی تعهدات آمریکا راضی شــود.این گزارش تاکید 
دارد؛ انتخابات ریاســت جمهوری ایران و ضرب الاجل 
توافــق موقت میان ایران و آژانــس بین المللی انرژی 
هسته ای در خردادماه سال جاری، توجیه درستی برای 
تعجیل در مذاکرات نیســت. گذشت زمان نباید عاملی 
برای تحت فشار قرار دادن ایران برای تخطی از سیاست 
حرف قطعی باشــد. نزدیک ساختن مواضع به یکدیگر 
نباید به معنای عقب نشینی ایران از سیاست حرف قطعی 
درباره تحریم ها یا پذیرش یک راه حل بینابین باشــد.
سیاست حرف قطعی جمهوری اسلامی ایران قابل چانه 
زنی نیســت و هیچ توجیهی نمی تواند باعث تعدیل در 

ارکان این سیاست شود.

راستی آزمایی خط قرمز ما است
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس 
با بیان اینکه راستی آزمایی خط قرمز ما است،گفت: در 
»برجام« امتیازاتی داده شد و امروز باید مطالبات مردم 

پیگیری شود.
به گــزارش مهر، محمدصالح جوکار در جلســه علنی 
امروز مجلس شورای اسلامی در تذکری شفاهی، گفت: 
امروز دوباره شاهد حادثه ای در تاسیسات نطنز بودیم و 
همزمان تیم مذاکره کننــده ما در وین در حال مذاکره 
اســت. باز هم شــاهد اعتماد دیگر و در مقابل ضربه و 
خیانتی دیگر هستیم.وی اظهار داشت: همزمان که تیم 
مذاکره کننده ما با گــروه ۱+4 در قالب برجام در حال 
مذاکره هستند، در تاسیســات نطنز حادثه ای رخ داد و 
نتیجه گیری این حادثه، با لبخند خنجر زدن است.رئیس 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس متذکر 
شــد: آیا تجربه برجام کافی نیست؟ دولت باید سیاست 
های کلی نظام و رهنمودهای مقام معظم رهبری را در 
دســتور کار قرار دهد و از این سیاست ها کوتاه نیاید و 
حرف اصلی برداشته شدن تحریم های ظالمانه و راستی 

آزمایی دقیق است.

 توصیه های انتخاباتی
 رئیس سازمان عقیدتی سیاسی 

وزارت دفاع
ایرنا نوشــت: رئیس ســازمان عقیدتی سیاســی 
وزارت دفــاع گفت: در انتخــاب فرد اصلح باید به 
شــاخصه های ایمان و پارسایی، کفایت در اداره و 
مدیریت جامعه، توجه به محرومان و مســتضعفان 
و برقراری عدالت و مبارزه با فساد توجه کرد؛ چرا 
که راه علاج مشکلات کشور در انتخاب فرد اصلح 

با نگاه مدیریت انقلابی و جهادی است.
حجت الاسلام و المسلمین آقاجانپور  با حضور در 
جمع کارکنان وزارت دفاع با مبارک دانستن تقارن 
بهار نوروز با اعیاد شــعبانیه درسال ۱4۰۰  گفت: 
بهار، فرصتی اســت برای تإمل در راز آفرینش و 
اندیشیدن در شــإن و جایگاه بهار از نظرگاه دین؛ 
همچنان که در دعای تحویل ســال درخواســت 
می کنیم »حول حالنا الی احســن الحال« و این 
بهارفرصتی اســت بــرای ایجاد بهتریــن تغییر و 

تحول در زندگی فردی، خانوادگی واجتماعی.
رئیس ســازمان عقیدتی سیاسی وزارت دفاع ادامه 
داد: ملت ایران و برخی از کشورهای فارسی زبان 
با آمدن بهار و فروردین،   ســال خود را شروع می 
کنند و با ســنت های شایسته ای همچون دید و 
بازدید، کمک به محرومان و مسمتندان، این عید 

را گرامی می دارند.
حجت الاســلام آقاجانپور با بیان اینکه دین مبین 
اســلام نیز برخی از ســنت های حســنه در عید 
نوروز مانند دید و بازدید، صله ارحام، رســیدگی به 
محرومان و مستضعفان و پاکسازی محیط زندگی 
و اجتماعــی از آلودگی ها را تایید نموده اســت با 
اشــاره به  حدیثی از))معلی بــن خنیس(( از امام 
صادق)ع( گفت: بر اســاس این روایت چند رخداد 
بزرگ در نــوروز از جمله نازل شــدن جبرئیل بر 
پیامبر)ص(، فرو ریختن بت های قریش از بالای 
خانه کعبه توســط امیر المومنین)ع(، شکستن بت 
ها توسط حضرت ابراهیم)ع(، بیعت با حضرت علی 

پس از مرگ عثمان و ... روی داده است.
وی با اشــاره به تقارن ســال ۱4۰۰ و شروع قرن 
جدیــد با میلاد حضــرت صاحب الزمــان گفت: 
انشــاءالله به زودی شــاهد طلوع خورشید ولایت 
باشیم و بتوانیم به عنوان پیروان اهل بیت عصمت 
و طهارت)ع( نقش خود را برای زمینه سازی ظهور 

حضرت حجت به خوبی ایفا نماییم.

آقایان مسوول! مردم از قافله 
نجات جان بازماندند حداقل در 

حفظ نان شان کمک کنید
ادامه از صفحه یک

در همان حال دستیابی به بازارهای صادراتی ایران نیز، به 
دلیل سقوط قدرت خرید در کشورهای طرف معامله ایران و 
نیز موانع ناشی از شیوع کرونا، دشوارتر شد.سقوط مصرف، 
شمار زیادی از واحدهای تولیدی را به ورشکستگی کشاند و 
یا شکنندگی آنها را شدت بخشید، از عرصه هایی مثل تولید 
و توزیع غذاهای آماده گرفته تا مراکز مربوط به گردشگری 
و زیارت، حمل ونقل عمومی، تولید و توزیع پوشاک و کفش 
و آجیل و شیرینی، و نیز کسب وکارهایی چون صنایع دستی، 
آرایشگاه ها.کشــور های بسیاری در جهان، هم در دنیای 
پیشــرفته و هم در مناطق در حال توسعه، به دلیل کرونا 
با دشــواری های اقتصادی شــدید روبه رو شدند و در برابر 
گزینه دشــوار »جان یا نان« قرار گرفتند. شمار فراوانی از 
آنها ملاحظات بهداشتی را در درجه اول اهمیت قرار دادند و 
سقوط تولید ناخالص داخلی را، حتی در ابعادی چشمگیر، با 
هدف حفاظت از شهروندان خود در برابر ویروس پذیرفتند. 
شمار دیگری از کشورها، به دلیل محدودیت های گوناگون، 
هــم در نجات »جان« از قافله بــاز ماندند و هم در حفظ 
»نان«؛ ایران به گروه دوم تعلق دارد.با اینکه مسئولان ادعا 
دارند بر قیمت کالاها در بازار نظارت می شــود اما به نظر 
می رســد تولیدکننده فرایند قیمت گذاری را خود به دست 
گرفته و با افزایش قیمت ها، توان و مقاومت اقشار متوسط 
و ضعیف جامعه را هدف گرفته و سفره آنان را هر روز بیش 
از روز قبل کوچک تر کرده اســت. و عملا هیچ نظارتی به 
چشــم نمی خورد . برای مثال اگر دارویی از داروخانه تهیه 
کنی با چندین قیمت مختلف روبرو می شوی و هزینه ای 
کــه پرداخت میکنیم هیچ ربطی به قیمت روی دارو ندارد.
ناگفته نماند که افزایش قیمت ها و تورم در حالی در ســال 
های اخیر به خصوص در ســالی که گذشت اتفاق افتاده 
است که مسئولان آن را ناشی از افزایش قیمت ارز و دلار 
می داننــد. و ادعا دارند نظارت کامل بــر بازار و قیمت ها 
وجود دارد ولی همچنان مردم در آتش گرانی های ساعتی 
می ســوزند و اگر هر چه سریع تر در این زمینه اقدام نشود 
تبعات جبران ناپذیری در انتظار ما خواهد بود.این روزها در 
خیابان و بازار و در دورهمی های ساده بحث گرانی و ناتواتی 
از هزینه های زندگی صدای مردم را درآورده و مسئولان نیز 
جامعه را در گرداب گرانی و تورم و مشکلات به حال خود 
رهــا کرده اند که اگر فکری نکنند با تورم و افزایش قیمت 
کالاها شکاف طبقاتی نیز بیش ازپیش خواهد شد و به وضوح 
مردم فقیر ما فقیرتر خواهند شد.هرچند در این میان مردم 
با وحود محدودیت های چندباره و تعطیلی بیشتر مشاغل 
و قطع شدن منبع درآمدشان،همچنان به بازگشت ثبات به 
بازار و کم شدن تورم امیدوار هستند و انتظار دارند مسئولان 
بتوانند با کنترل و نظارت بر قیمت ها و مقابله با گران فروشی 
و احتکار و قاچاق کالاها شرایط زندگی را بهبود ببخشند و 

امید دوباره را در دل مردم زنده کنند.

اخباراخبار

یادداشت

پروژه های ناتمام را تمام میکنیم
روحانی در ستاد اقتصادی دولت:

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: پرداخت های 
حمایتی از محل بودجه عمومی کشور باید در سامانه 
وزارت رفاه ثبت شود تا دستگاه های نظارتی بتوانند 

نظارت های خود را انجام دهند.
به گزارش مهر، بررســی ایرادات شورای نگهبان به 
طرح برخی احکام مربوط به اصلاح ســاختار بودجه 
کل کشــور در دستور کار جلسه علنی امروز مجلس 
شورای اســلامی قرار گرفت که در یکی از جزئیات 
این طرح آمده اســت: کلیه پرداخت های حمایتی از 
محل بودجه عمومی باید در سامانه وزارت تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی ثبت و ساماندهی شود.
احمد امیرآبادی فراهانی طی اخطار قانون اساسی در 
این باره، گفت: اساســنامه کمیته امداد امام خمینی 
)ره( به تصویب مقام معظم رهبری رسیده و یکی از 
بندهای اساسنامه این است که اسامی افرادی که به 
آنان کمک حمایتی می شــود، نباید منتشر شود، چرا 

که حرمت این افراد باید حفظ شود.
وی بیــان کــرد: اما در این بخــش از طرح اصلاح 
ساختار بودجه آمده است که اسامی این افراد باید در 
ســامانه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت شود 
که این موضوع برخلاف اساسنامه کمیته امداد امام 

خمینی )ره( است.

زنگنه: پرداخت های حمایتی باید ساماندهی شود
در ادامه جلســه، محســن زنگنــه در ایــن باره، 
اظهارداشــت: یکی از مباحث بسیار جدی در بحث 
اصلاح ســاختار بودجه، پرداخت های حمایتی است، 
چرا که متأسفانه شاهد عدم هماهنگی و برنامه ریزی 

در حوزه پرداخت ها هستیم.
وی بیان کرد: به عنوان مثال افرادی هستند که هم از 
کمیته امداد و هم از سازمان بهزیستی کمک حمایتی 
دریافت می کنند اما افراد دیگری با وجود آنکه شرایط 
مالی خوبی ندارند، از هیچ کمکی بهره مند نمی شوند 
و به همین دلیل ضــرورت دارد کمک های حمایتی 

هم ساماندهی شود.عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: ما باید دقیقاً 
بدانیم که چه جمعیتی از کشور کمک های حمایتی 
دریافــت می کنند و چه افرادی هســتند و هدف از 
مطرح شدن این موضوع در طرح مذکور آن است که 
اســامی کمک گیرندگان در سامانه ای ثبت شود اما 
همه افراد به آن دسترسی ندارند و سطوح دسترسی 

به این اطلاعات هم مشخص شده است.
زنگنــه تأکید کرد: اگر ما به دنبال اصلاح ســاختار 
بودجه کشور هستیم، باید به این مسئله واقف باشیم 
که یکی از مســائل مهم، کمک های حمایتی است 

که باید منظم باشــد و اسامی افرادی که کمک های 
دریافت می کنند باید در یک جای متمرکز ثبت شود 

تا نابسامانی ها و ناهماهنگی ها مرتفع شود.
قالیباف: کمک های حمایتی از محل بودجه باید ثبت 

و ضبط شود
در ادامه جلسه، محمدباقر قالیباف در این باره گفت: 
این موضوع چندی پیش و در جریان بررسی احکام 
بودجه در صحن علنی مجلس مطرح شــد که اگر 
بحث ســاماندهی کمک های حمایتــی را بیاوریم، 
ممکن اســت که کمیته امداد مجبور شود اطلاعاتی 
را در سامانه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت 
کند.وی متذکر شــد: در همان مقطع قرار بر این شد 
که آن بخش از پرداخت هــای حمایتی این نهادها 
که از محل بودجه عمومی مصوب مجلس شــورای 
اسلامی است، در ســامانه وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ثبت شــود.رئیس مجلس شورای اسلامی 
تأکید کــرد: در واقع پرداخت هــای حمایتی که در 
سقف بودجه های عمومی مصوب مجلس است، حتماً 
باید ثبت و ضبط شود تا دستگاه های نظارتی بتوانند 
نظارت های خود را انجام دهند، لذا ثبت و ساماندهی 
پرداخت های حمایتی کمیته امــداد از محل بودجه 

عمومی هم ضرورت دارد.

 معاون سیاســی وزارت امــور خارجه با 
تاکید بر اینکه مواضع جمهوری اسلامی 
ایــران در خصــوص موضــوع برجام و 
مذاکرات صرفا از ســوی مقامات وزارت 
امــور خارجه اعلام می شــود، گفت: هر 
گونه نقل قول  یا اخبار منتشرشده منتسب 
به منابع آگاه یــا منابع نزدیک به هیات 
مذاکــره کننده و امثــال آن فاقد اعتبار 

است.

سید عباس عراقچی در پاسخ به خبرنگار 
سیاسی ایرنا در خصوص مطالبی که بعضا 
به نقل از منابع آگاه نزدیک به مذاکرات 
وین منتشــر می شــود، گفت: »جدا از 
ارشــادات و بیانات مقام معظم رهبری و 
رییس جمهور محترم، مواضع جمهوری 
اسلامی ایران در خصوص موضوع برجام 
و مذاکــرات،  صرفا از ســوی وزیر امور 
خارجه، اینجانب )به عنوان رئیس هیات 

مذاکره کننده کشورمان( و نیز سخنگوی 
وزارت امور خارجه اعلام می شــود و هر 
گونه نقــل قول ها یا اخبار منتشرشــده 
منتســب به منابع آگاه یا منابع نزدیک 
بــه هیات مذاکره کننده و امثال آن فاقد 

اعتبار است«.
معاون وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه 
»وزارت امــور خارجه روند گفت و گوها 
را با جزئیــات و در ســریع ترین زمان 

ممکــن به مقامات ارشــد نظام گزارش 
کرده و هرگونه موضع گیری رســمی یا 
مذاکراتی را منطبق با دستورالعمل ها و 
سیاســت های ابلاغی دنبال می کند« 
افزود: »نشر مطالب پراکنده و غیردقیق 
از قول منابع بی نام و نشان و انتساب آن 
به عنوان موضع جمهوری اسلامی ایران 
می تواند آثار مخربی بر فضای مذاکرات 
و بــر راهبردهای هیــات مذاکره کننده 

گذاشته و علاوه بر سردرگم کردن طرف 
های خارجی، بر روی افکار عمومی نیز 

تاثیر منفی بگذارد.«
عراقچی در پایان از رســانه ها به ویژه 
رســانه های رسمی خواســت از درج و 
انتشــار این گونه خبرها خودداری کرده 
و از مخاطبیــن نیز دعوت کرد مواضع و 
اخبار مربوط به مذاکرات را تنها از مراجع 

ذیربط دنبال نمایند.

وزیر دفاع با اشاره به ظرفیت بالای این 
وزارتخانه برای تحقق شعار سال، گفت: 
بخش و مجموعه ای نبایســت در حوزه 
تولید و پشتیبانی بلا استفاده باقی بماند.

به گــزارش خبرگزاری مهر، امیر حاتمی 
با حضــور در جمع کارکنــان و مدیران 
ســتاد وزارت دفاع که به صورت ویدئو 
کنفرانســی نیز در سراسر ســازمان ها و 
صنایع وزارت دفاع در سطح کشور پخش 
شــد؛ با درود به ارواح طیبه شــهدا، امام 
شهدا و همه کســانی که در راه اعتلای 
میهن از جان گذشــتند، شــروع ســال 
جدیدی که همزمــان با ولادت حضرت 
بقیــه الله الاعظم حضرت ولی عصر )ع( 
مقارن شــد را بسیار مبارک عنوان و کرد 
و گفت: ان شالله سال ۱4۰۰ شکوفایی و 
زمینه های  همه  در  توامان  پیشرفت های 
اجتماعی، سیاســی، اقتصادی و بویژه در 

صنعت دفاعی شاهد باشیم.
امیر حاتمــی با بیان رویدادها و تحولات 
ســال ۹۹ از جمله شــیوع و همه گیری 
ویروس کرونا در سراسر کشور، تعطیلی 
بســیاری از مراکز و متضرر شدن مردم 
در حــوزه اقتصادی و در نهایت فشــار 

گفت:  دشــمن  حداکثــری  اقتصــادی 
در کنــار این تلخی ها و ســختی ها، اما 
کرونــا جلوه های زیبایــی از جمله ایثار 
درمــان،  کادر  ازخودگذشــتگی های  و 
برگــزاری صدهــا و هــزاران مرحلــه 
توسط  مؤمنانه  کمک های  رزمایش های 
ملت بزرگ ایران اســلامی، فعالیت های 
دســتگاه های مختلف دولتــی و تولیدی 
برای رســاندن ما یحتاج مردم که همه 

آنها قابل تقدیر و افتخار است.
وزیر دفاع همچنین با بیان اینکه اقدامات 
دشمن در جنگ علیه ملت ایران، منحصر 
به نبــرد اقتصادی نبود گفت: در ســال 
۱۳۹۹ اقدامات تروریستی و خرابکارانه ای 
نیز در اقصی نقاط کشــور صورت گرفت 
که ترور دانشــمند برجســته هسته ای و 
دفاعی کشور شــهید محسن فخری زاده 
یکی از موارد بود و با وجود اینکه تلاش 
می کرد دستاوردها و موفقیت های علمی 
کشــور را متوقــف کند، راه این شــهید 
با قدرت  ایشــان  برنامه های  والامقام و 
ادامــه یافت و در نهایت یکی از اقدامات 
ایشــان در خصوص به نتیجه رســاندن 
واکســن کرونا با موفقیت حاصل شد و 

چندی پیش فــاز اول کارآزمایی بالینی 
با حضور وزیر بهداشت  واکسن »فخرا« 

رونمایی شد.
وزیر دفاع با بیان اینکــه جوانان ایرانی 
در ســال ۹۹ با وجود همه دشــمنی ها و 
سختی ها تســلیم نشدند و در زمینه های 
مختلــف علمــی و اجرایــی افتخارات 
متعــددی آفریدند گفت: در بررســی و 
مــرور برنامه ها، اقدامــات و رخدادهای 
ســال ۱۳۹۹ در وزارت دفاع در ســال 
)جهش تولید( می توان به موفقیت ها، سد 
شــکنی ها، تحریم شکنی ها و دستیابی 
تعامل چشــمگیر  اهــداف متعالی و  به 
و اثربخــش با نیروهای مســلح، تحقق 
انتظــارات فرماندهی معظــم کل قوا و 
حرکت در مسیر انتظارات دولت به عنوان 

اولویت های نخست اشاره کرد.
وزیر دفــاع تدوین یــک برنامه جامع و 
کامــل و بلندپروازانه برای ســال ۱۳۹۹ 
علیرغــم وجــود تحریم هــای ظالمانه، 
حرکت پرشــتاب و پر حجم و با اراده و 
انگیزه تمام، توســط همه ســازمان های 
صنعتــی، خدماتی، علمی و پژوهشــی 
وزارت دفاع، تعامل گســترده هدفمند و 

تنگاتنــگ با نیروهای مســلح، رضایت 
و تشــویق فرماندهی معظــم کل قوا در 
چندین نوبت، همســان ســازی حقوق 
بازنشســتگان و بهبود معشیت نیروهای 
در  توجه  قابــل  پیشــرفتهای  مســلح، 
حوزه های موشــکی، هوایــی، پهپادی، 
الکترونیــک، تســلیحات رزم زمینــی، 
جغرافیای، منابــع انرژی، صنعت هوایی، 
صنعت دریایی، حوزه پدافندی و ســایر 
حوزه ها را مهمتریــن رویدادهای کلان 

وزارت دفاع در سال ۹۹ برشمرد.
امیر ســرتیپ حاتمی با تبیین شعار سال 
۱4۰۰ گفت: مقــام معظم رهبری برای 
سال جدید شــعار )تولید، پشــتیبانی ها، 
مانع زدایی( را انتخــاب کردند تا باز هم 
با این شعار به نوعی اهمیت رونق تولید 
یعنی شعار سال ۹8 و جهش تولید یعنی 
شعار سال ۹۹ و شکوفایی تولید و گردش 
پُر تــوان چــرخ صنایــع و کارخانجات 

کشورمان را یادآوری کنند.
وی افزود: در ســال ۱4۰۰ می بایست به 
طــور خاص و ویژه از تولید و تولیدکننده 
و کارآفرینان حمایت و پشــتیبانی شود 
و تمام موانع و بوروکراســی های زائد در 

برابــر تولید و فعالان این حوزه از ســر 
راه برداشــته و رفع شود تا کارآفرینان و 
تولیدکنندگان روانتــر و بی دغدغه و با 
ســرعت بالایی چرخ های تولید، خدمات 
و... و. اقتصاد ایران را به حرکت درآورند.
امیر حاتمی با بیــان اینکه برای تحقق 
شعار امسال در اولین قدم باید در وزارت 
دفاع به »رونق و جهش تولید« به چشم 
یک هدف و برنامۀ کارشناسی شده نگاه 
کنیــم و تمام تــوان و امکانات خودمان 
را بــه حمایــت از تولیــد، تولیدکننده و 
کارآفرینان معطوف کنیم گفت: تا جایی 
کــه توان داریم باید با رفع موانع و جذب 
منابــع، تولید را رونــق دهیم و همه ی 
بخش های وزارت دفاع نیز باید این مهم 

را در اولویت برنامه های خود قرار دهند.
امیر حاتمی در پایان گفت: تحقق شــعار 
ســال از آنجا برای مــا اهمیت دارد که 
در نهــاد وزارت دفاع ظرفیت های بالا و 
متمایزی برای تحقق این شعار به برکت 
انقلاب اسلامی وجود دارد که می بایست 
از آن حداکثر اســتفاده را بنماییم و هیچ 
بخش و مجموعه ای نبایســتی در حوزه 
تولید و پشتیبانی بلا استفاده باقی بماند.

بزرگترین مانع احیای 
برجام عدم تمایل 
آمریکا به توقف 
تحریم های دولت 
ترامپ است

ایراد مجمع تشخیص 
به طرح اصلاح 
قانون انتخابات 
ریاست جمهوری

معاون وزیر خارجه گفت: ما در مسیر درستی حرکت می کنیم و فضای گفت وگوها سازنده 
و مثبت اســت. اما باید بدانیم که این کار آســان نخواهد بود ، بنابراین ما دوباره مذاکره 
خواهیم کرد و مذاکرات را از سر خواهیم گرفت.به گزارش ایسنا، سید عباس در گفت وگو 
با شــبکه NHK ژاپن تصریح کرد: بزرگترین مانع احیای برجام  این است که ایالات 
متحده تمایلی به متوقف کردن تحریمهای اعمال شده توسط دولت ترامپ ندارد. موضع 
ما این است که اگر ایالات متحده بخواهد به توافق هسته ای برگردد، علاوه بر تحریم 

های مرتبط با برجام، باید کلیه تحریم های اعمال شده توسط دولت قبلی را لغو کند.

سخنگوی شــورای نگهبان نوشت: طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست 
جمهوری به دلیل باقی ماندن برخی ایرادات مطرح شده از سوی هیئت عالی نظارت 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام به مجلس بازگشــت.به گزارش مهر، عباسعلی 
کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در حساب کاربری خود در توئیتر، نوشت: طرح 
اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست جمهوری به دلیل باقی ماندن برخی ایرادات 
مطرح شده از سوی هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، مغایر بند ۲ 

اصل ۱۱۰ شناخته شد و مراتب به مجلس محترم اعلام شد.



مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا

ابلاغ پرداخت بسته حمایتی 2500 میلیارد تومانی رمضان به ۶0 میلیون نفر

یک کارشناس بازار سرمایه:

نقدینگی خوبی به بازار تزریق شده است

رفع بحران بازار مرغ با توزیع گسترده
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از ۲۱ فروردیــن ماه به طــور مجدد 
محدودیت های کرونایی برای اصناف 
و مشاغل مختلف اعمال شده و بر این 
اســاس فعالان این بخش مجبورند ۲ 

هفته تعطیل کنند.
به گــزارش خبرآنلاین، در بیش از ۱۳ 
ماه گذشته و با شــیوع ویروس کرونا 
در کشور، آینده و امنیت شغلی بسیاری 
از مشــاغل تحت تاثیر قــرار گرفته و 
ضررهای هنگفتی به اصناف وارد شده 

است.
امســال نیز پس از اتمام تعطیلات ۲ 
هفتــه ای نوروزی، بــار دیگر اصناف 
مجبورنــد بیــن ۱۰ تــا ۱4 روز را در 
تعطیلــی اجباری به ســر برند که این 
مســاله موجب ضرر مضاعف مشاغل 
نیز  املاک  مشاوران  شد.صنف  خواهد 
همانند سایر مشاغل ملزم به تبعیت از 

این موضوع هستند.
رییــس اتحادیه مشــاوران املاک در 
گفت و گو بــا خبرآنلاین ، درباره تاثیر 
تعطیلات کرونایــی بر فعالیت اعضای 
این صنــف در پایتخت گفت: شــیوع 
کرونــا بر روی فعالیت همه مشــاغل 
و اصناف تاثیر منفی بســیار گذاشته و 
آســیب زده است و دولت باید در مورد 
اخذ مالیات ، نظری به اصناف می کرد.
مصطفی قلی خســروی اظهــار کرد: 
متاسفانه در این مدت دولت نظری به 

اصناف نداشته و شاهد کم لطفی دولت 
در این زمینه بوده ایــم به طوری که 
شاغلان این بخش بیش از پیش تحت 

فشار بوده و هستند.
وی عنوان کرد: تعطیلی ۲ هفته اصناف 
به اجبار ســتاد مقابله با کرونا موجب 
اعضای صنف  بــه  ضررهای هنگفت 

مشاوران املاک خواهد شد.
وی تصریح کرد: اداره کردن مجموعه 
و دفاتر مشــاوران املاک پس از ۱۰ تا 
۱4 روز شــرایط ســختی را ایجاد می 
کند زیرا بســیاری از مشاوران املاک 
دســتمزد ثابت نداشــته و بابت انجام 
معاملات درصد و پورسانت می گیرند 

و این تعطیلات ســبب ضرر مالی این 
افراد می شود.

خسروی گفت: متاســفانه این شرایط 
ســبب می شــود تا تعداد بیشتری از 
همکاران ما و مشــاوران املاک برای 
گذران زندگی جذب فعالیت به تاکسی 

های اینترنتی و اسنپ شوند.
وی تاکید کرد: اکنون ۳۵ تا 4۰ درصد 
از همکاران و مشاوران املاک به دلیل 
کســادی بازار ناشی از شــیوع کرونا، 

جذب اسنپ و تپسی شده اند.
قلی خســروی بیــان کرد: متاســفانه 
ضرری بــه این صنف وارد شــده که 
غیرقابل جبران اســت.وی اظهار کرد: 

حدود ۲8 تــا ۳۰ درصد از اعضای این 
صنف که بیشتر آنها مستاجر بوده اند، 
انصراف داده و نســبت به ابطال پروانه 

کسب خود اقدام کرده اند.
وی درباره وضعیت بازار مســکن در ۳ 
هفته ای که از ســال ۱4۰۰ گذشــته، 
توضیح داد: اکنون همه منتظر برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری و نتایج آن 
هســتند در نتیجــه در بازار مســکن، 
خریداران در انتظار کاهش نرخ ها بوده 
قیمت  افزایش  منتظر  فروشــندگان  و 
ها هســتند.قلی خســروی تاکید کرد: 
اکنون بازار دچار گیجی شــده و ثباتی 
در این بازار مشاهده نمی شود و تحت 
فروشندگان  و  خریداران  این شــرایط 
منتظرند که امیدوارم دوران انتظار آنها 
سریعتر به اتمام برسد.وی درباره نحوه 
و میزان معاملات در بازار مسکن بیان 
کرد: در این مدت شــاهد انجام خرید 
و فــروش ملک بودیم امــا باید توجه 
داشت کسی که قرار بود خانه 4 خوابه 
بخرد به خانه ۳ خوابــه رضایت داد و 
خریــدار خانه ۳ خوابــه ناچار به خرید 
خانه ۲ خوابه شد و کسی که به دنبال 
خرید خانه تک خوابــه بود، مجبور به 
انجام  رهن خانه شد.وی تصریح کرد: 
معاملات نشان دهنده رونق بازار نیست 
بلکه در اصل ناشی از اجبار به خرید در 

این بازار بوده است.

خســروی درباره میانگیــن حداقل و 
حداکثر مسکن در شهر تهران توضیح 
داد: میانگین قیمت مســکن در شهر 
تهران اکنون برابر با ۲۵ تا ۲۷ میلیون 
تومــان به ازای هر متر مربع مســکن 

است.
وی ادامه داد: خرداد سال گذشته اعلام 
شد که 48 درصد بر قیمت خانه افزوده 
شده و این مســاله سبب شد تا قیمت 

مسکن ۹۰ درصد بالا رفت.
وی تصریح کرد: سال گذشته با کمک 
رسانه ها، توانستیم اخبار کاهش ۱۰ تا 
۱۵ درصدی قیمت ملک را پخش کنیم 
و این مســاله موجب تعادل نسبی بازار 
شد.قلی خســروی افزود: امیدواریم در 
دولت سیزدهم شــاهد ایجاد تعادل در 

بازار مسکن باشیم.
وی تاکیــد کرد: اگر دولت ســیزدهم 
بتواند ماده ۳۱ قانون اساسی و ساخت 
و مین مسکن برای دهک های پایین 
جامعــه را رعایت کند، مســلم بدانید 

اوضاع این بازار بهبود می یابد.
رییس اتحادیه مشاوران املاک تصریح 
کرد: هرگاه نســبت به ساخت مسکن 
اقدام نشده و یا مانع ساخت و ساز شده 
ایــم در اصل بحران ســاخته ایم البته 
هرجا دولت بــه بخش خصوصی نگاه 
نکرده، به حتم هم خودش و هم مردم 

ضرر کرده اند.

 حذف 4صفر از پول ملی
 در ایستگاه آخر

حذف 4 صفر از پول ملی که از ســوی بانک مرکزی با 
کم رنگ کردن صفرهای اسکناس در سال گذشته وارد 

فاز جدیدی شده بود، به زودی عملیاتی خواهد شد.
به گــزارش مهر، تورم های بی ســابقه در اقتصاد ایران 
به خصوص در ســال ۹۹ سبب شده که صفرهای قرار 
گرفته پشت عدد و رقم های اسکناس دیگر معنایی جز 
بی ارزش شــدن پول ملی نداشته باشد. حال دیگر تنها 
شاید حســابداران باشند که به صفرهای پولی ملی دل 
بســته اند و برای اینکه اسناد حســابداری و روش های 
ســنتی خود را دچار تغییر نکنند؛ خیلی دل خوشــی از 
حذف صفر از پول ملی نداشته باشند؛ به خصوص اینکه 
سیاستگذار پولی از سال گذشته کم کم تلاش کرده تا 
مردم را به شــکل و شمایل دیگری از اسکناس آن هم 
با صفرهای کمرنگ شــده و به نوعی بی ارزش شــده، 
آشنا کند تا بلکه در صورت تصویب و تائید نهایی حذف 
صفرها از پول ملی، دیگر هزینه امحای اسکناس های 

کهنه و انتشار اسکناس جدید نداشته باشد.
خردادماه سال گذشــته بود که شورای نگهبان برخی 
ایــرادات را به لایحه حذف 4 صفــر از پول ملی وارد 
دانست و به همین دلیل مجدد لایحه به دولت بازگشت 
تا بتواند مراحل حک و اصلاح را مجدد ســپری کند و 
کار برای تبدیل شــدن تومان به عنوان واحد پول ملی، 

یکسره شود.
در واقع آن روزها شــورای نگهبــان از بندی در لایحه 
حــذف چهار صفر از پول ملی صحبــت به میان آورده 
بود که بر اســاس آن، تعهداتــی در برابر صندوق بین 
المللی پول ایجاد شــده بود که شورای نگهبان اعلام 
کرد این تعهدات به روشــنی مطرح نشده و دارای ابهام 
است. اینجا بود که جلساتی با رئیس کل بانک مرکزی 
پیرامون لایحه حذف 4 صفر از پول ملی برگزار و اعلام 
شــد تا زمانی که ابهامات نسبت به تعهدات به صندوق 
بین المللی پول رفع نشده، شورای نگهبان در مورد آن 

اظهارنظر قطعی نخواهد کرد.
حالا اما مقامات مسئول در بانک مرکزی اعلام می کنند 
که تمامی ایرادات شورای نگهبان برای عملیاتی کردن 
حذف 4 صفر از پول ملی برطرف شده و کار از نظر بانک 

مرکزی تمام شده است.
پیگیری ها حکایت از آن دارد که هفته گذشــته جلسه 
مشترکی میان رئیس کل بانک مرکزی با رئیس مجلس 
برگزار شــده و در آن، علاوه بر ارائه توضیحاتی در این 
خصــوص، رئیس مجلس وعده داده تــا این لایحه را 
مجدد در اولویت قــرار داده و به صحن علنی مجلس 

بیاورد.
در واقع، اکنون حذف 4 صفر از پول ملی به ایستگاه آخر 
رسیده و منتظر تائید نهایی در صحن علنی مجلس است.
یک مقام مسئول در نظام بانکی در این رابطه می گوید: 
هزینــه انهدام پول در این حــوزه وجود ندارد و فقط در 
سیستم های حســابداری باید موضوع مورد اصلاح قرار 
گیرد که ممکن است مســاله ساز شود؛ اما پیش بینی 
نظام بانکی آن است که عملیاتی شدن کامل این کار، 
یکسال زمان ببرد تا بتوان سیستم ها را اصلاح کرد و با 

واحد پولی جدید تطبیق داد.
بر این اســاس این امیدواری وجــود دارد که تا قبل از 
اتمــام دولت یازدهم، حذف 4 صفــر از پول ملی که تا 
کنون حداقل سه رئیس کل )محمود بهمنی- ولی الله 
سیف و عبدالناصر همتی( را درگیر امور مربوط به خود 
کرده است، صورت گیرد و واحد پول ملی ایران رسماً به 

تومان تبدیل شود.

 کرونا سبک خرید مردم
 را تغییر داد

یک فعال حــوزه کار معتقد اســت اگر چــه کرونا 
محدودیتها و مشــکلاتی برای اقتصــاد و بازار کار 
ایجاد کرد اما در مقابل فرصتهایی هم به وجود آورد 
و باعث شــد تا شکل کســب و کارها و سبک خرید 

مردم تغییر کند.
هــادی ابوی ـ در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
در ســالهای اخیر به دلیل نوع نــگاه به مقوله کار و 
ضعف فرهنگ کار تغییر در وضعیت مشاغل را شاهد 
بودیم، اظهار کرد: تحت تاثیر این نوع فرهنگ، بیشتر 
مشــاغل به سرعت تغییر کردند و برخی دیگر نیز در 

حال از بین رفتن هستند.
وی ادامــه داد: امروز در حوزه مشــاغل خدماتی می 
بینیم کــه کارهای تعمیراتی و تاسیســاتی از حالت 

سنتی خارج شده و در بستر اینترنت ارائه می شود.
ایــن فعال حوزه کار شــیوع کرونــا را درکنار مقوله 
فرهنــگ کار، در تغییر وضعیت کســب وکارها موثر 
خوانــد و گفت: بحران کرونا اگرچــه محدودیتهایی 
برای اقتصــاد و بازار کار ایجاد کــرد ولی در مقابل 
فرصتهایی هم به وجود آورد و باعث شــد تا شــکل 
کسب و کارها و سبک خرید مردم تغییر کند و جهش 
ویــژه ای را در حوزه فنــاوری اطلاعات و ارتباطات 
شاهد باشیم.به گفته ابوی، فروش آنلاین و گسترش 
کســب و کارهای اینترنتی از جمله فرصتهای است 
که در ســایه شیوع کرونا به دست آمد و باعث شد تا 
با اتصال مراکز خدماتی و اداری به یکدیگر از طریق 
فضای مجازی، بخش اعظمی از خدمات به شــکل 
اینترنتی ارائه و از مراجعات حضوری جلوگیری شود.

به اعتقاد ایــن فعال حوزه کار، رویکرد بســیاری از 
مشــاغل با شیوع ویروس کرونا از حالت سنتی خارج 
شد و به سمت فضای مجازی و اینترنتی شدن پیش 
رفت که با توجه به آنکه در آینده نزدیک شاهد ایجاد 
مشــاغل جدید خواهیم بــود،  رویکرد حاضر موجب 
خواهد شــد تا مشــاغل جدید و نوپا جای خود را به 
مشــاغل سنتی بدهند و در بســتر اینترنت و فضای 

مجازی شکل بگیرند.

آغاز پیش فروش پروازهای 
انگلستان

سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری از احتمال از 
سرگیری پروازهای انگلســتان و پیش فروش بلیت 
هواپیما از نیمه دوم اردیبهشــت ماه خبر داد و گفت: 
بر اساس وضعیت شیوع کرونا در کشورهای مختلف، 

پروازهای خارجی مورد بازنگری قرار می گیرد.
محمد حســن ذیبخش در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: با توجه به اینکه وضعیت شــیوع ویروس کرونا 
در کشور انگلستان رو به بهبود و کنترل شده است، 

احتمال از سرگیری پروازها به این مقصد وجود دارد.
وی افزود: بر این اساس شرکت هواپیمایی جمهوری 
اسلامی ایران )هما( پیش فروش بلیت پروازهای خود 
را از ۱۶ اردیبهشــت ماه به مقصد لندن انجام خواهد 
داد و امیدواریــم بتوانیم با توجه به شــرایط موجود، 
مجوزهای لازم را از ســتاد ملی مقابله با کرونا برای 

این پروازها بگیریم.
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشــوری با اشاره به 
اینکه بــرای برقراری یا ممنوعیت پروازهای خارجی 
به مقاصد مختلف بر اســاس وضعیت شیوع کرونا 
در این کشــورها بازنگری خواهد شد، گفت: شرایط 
و پروتکل های بهداشــتی مانند دریافت تست مجدد 
کرونا و قرنطینه که هم اکون برای پروازهای خارجی 
اعمال می شود مسلما برای پروازهای انگلستان نیز در 

نظر گرفته شده و با جدیت اجرا خواهد شد.

بازار خودرو کشش افزایش 
قیمت ندارد

کارشــناس حوزه صنعت گفت: بازار خودرو کشش 
افزایش قیمت را ندارد، اما به دلیل تورم شرایط برای 
ادامه فعالیت خودرو سازان نیز سخت شده است، باید 
بپذیریم که نمی توان با سرکوب قیمت روند تولید را 

ادامه داد.
به گزارش پول نیوز، فربد زاوه کارشناس حوزه صنعت 
با اشاره به افزایش قیمت خودرو توسط شورای رقابت 
اظهار کرد: هنوز فاصله فراوانی میان قیمت خودرو در 
کارخانــه و بازار وجود دارد و با توجه به عدم افزایش 
قیمت خودرو در شش ماهه گذشته، تصمیم شورای 
رقابــت برای بالا بردن قیمت خــودرو به میزان ۱۵ 

درصد مشکلی از خودرو سازان حل نخواهد کرد.
این کارشــناس حوزه صنعت با بیان اینکه کشور با 
رکود تورمی مواجه اســت، تصریح کرد: بازار خودرو 
کشش افزایش قیمت را ندارد، اما به دلیل تورم شرایط 
برای ادامه فعالیت خودرو سازان نیز سخت شده است، 
باید بپذیریم که نمی توان با سرکوب قیمت روند تولید 
را ادامه داد. بیشتر بخوانید: بار سنگین مالیات بر دوش 
تولیدکنندگان وی افزود: سیاست های تامین کسری 
بودجه با فروش دلار های نفتی که هنور اعلام وصول 
نشده، مسبب افزایش تورم در کشور است که رئیس 
بانک مرکزی در هفته گذشته نیز این موضوع را تایید 
کرد. زاوه تصریح کــرد: بازار خودرو چندان از قیمت 
گذاری خودرو ســازان تاثیر پذیر نیســت و بیشتر از 

میزان عرضه و تقاضا در بازار تاثیر می پذیرد.
این کارشناس حوزه خودرو با بیان اینکه تفاوت قیمت 
خودرو در کارخانه و بازار می تواند منشا فساد و رانت 
خواری شــود، ادامه داد: انحصار در واردات و قیمت 
گذاری باعث فروش خــودرو ۱۵ هزار دلاری چینی 
به قیمت ۶۰ هزار دلار در ایران اســت، در حال که با 
واردات از سایر شرکت ها و برچیده شدن قیمت گذاری 
دستوری صنعت خودرو در مسیر توسعه قرار داد. وی 
تصریح کرد: سیاست در پیش شورای رقابت منجر به 
ایجاد بدهی ۱۷۰ هزار میلیارد تومانی خودرو ســازان 
شــده و احتمال اعلام رســمی ورشکستگی خودرو 

سازان را افزایش داده است.
زاوه عنوان کرد: رقم ۱۷۰ هزار میلیاردی تومان بدهی 
خودرو سازان معادل ارزش ۲ سال فروش این شرکت 
است و اگر بنا باشد بدون ایجاد تورم این بدهی تسویه 
شود نیاز به ۳۰ سال زمان است. این کارشناس حوزه 
خودرو بیان کرد: واقعی سازی قیمت در نهایت منجر 
به کاهش قیمــت و افزایش عرضه خودرو در بازار و 

مانع رانت خواری برخی سودجویان خواهد شد.
وی افــزود: تجربه ارائه ارز 4۲۰۰ تومان در کشــور 
را می تــوان در افزایش لجام گســیخته قیمت مرغ 
مشاهده کرد، باید با استفاده از این تجربیات از ادامه 

آن خوداری کرد.

مهلت 24 ساعته وزارت 
ارتباطات به سه اپراتور 
مختل کننده کلاب هاوس

 ســازمان تنظیم مقررات وزارت ارتباطات با ارسال 
هشداری به سه اپراتور اصلی کشور به آنها ۲4 ساعت 
فرصت داد تا اختلال مشــهود در شــبکه اجتماعی 

کلاب هاوس را برطرف کنند.
به گزارش ایرنا، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
رســانی وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، این 
هشــدار دیروز با نامه »حســین فلاح جوشقانی«، 
رئیس سازمان تنظیم مقررات خطاب به مدیرعامل 
سه اپراتور همراه اول، ایرانسل و مخابرات ایران ابلاغ 
شده است.بر اساس این گزارش، در این هشدار ماده 
۷۳۷ قانون مجازات اســلامی که ایجاد اختلال در 
ارتباطات را جرم انگاری کرده مورد استناد قرار گرفته 
اســت. البته بند ف ماده ۳ قانون وظایف و اختیارات 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات نیز این وزارت 
خانه را طبق قانون مامور حراست و حفاظت از تبادل 

اطلاعات در شبکه های اطلاع رسانی می کند.

اخباراخبار

 ۳۰٪ مشاوران املاک پروانه های کسب خود را ابطال کردند
 تعطیلی های اجباری کرونا چه بر سر مشاوران املاک آورد 

 ستاد ملی مقابله باکرونا مصوبه پرداخت مبلغ ۲۵ 
هزار میلیارد ریال به ۶۰ میلیون نفر افراد مشمول 
طرح معیشــتی خانوارها در ماه مبارک رمضان را 

ابلاغ کرد.
بــه گزارش روز یکشــنبه ایرنــا از پایگاه اطلاع 
رسانی و پایش آثار اقتصادی کرونا، مصوبه بسته 
حمایت معیشتی ماه مبارک رمضان با توجه به آثار 
اقتصادی شیوع کرونا در معیشت اقشار ضعیف و 
آســیب پذیر است. و طبق این مصوبه به سازمان 
هدفمندســازی یارانه ها اجازه داده می شود به ۶۰ 
میلیون نفر افراد مشــمول طرح معیشتی خانوارها 
براســاس فهرستی که توسط وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی با همکاری دســتگاه های ذی ربط 
اعلام می شــود، مبلغ ۲۵هزار میلیــارد ریال در 

ابتدای ماه مبارک رمضان پرداخت کند.
منابع مورد نیاز از طریق تســعیر بخشی از منابع 
بانک  نزد  یارانه ها  ارزی سازمان هدفمندســازی 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران تامین و به همان 
میزان سقف ردیف )۱۰( جدول تبصره ۱4 قانون 

بودجه سال ۱4۰۰ کل کشور افزایش می یابد.
به گزارش ایرنا، »حسن روحانی« رییس جمهوری 
هفته گذشــته در جلســه هیات دولت از پرداخت 
یارانه کمک معیشــتی به ۶۰ میلون نفر خبر داد.  
بنا به گفته رییس جمهوری بسته حمایت معیشتی 

ماه رمضان به ۶۰ میلون نفر تعلق می گیرد.
خانوارهایی بسته حمایت معیشتی دریافت می کنند 
که دارای واحد مســکونی، شغل و خودرو به طور 
همزمان نباشــند یا خانوارهــای دارای دو واحد 
ملکی و همچنین خانوارهایی که ارزش ملک آنها 
در تهــران و کلان شــهرها ۱۲ میلیارد ریال و در 
سایر شهرســتان ها ۹ میلیارد ریال باشد، مشمول 

دریافت یارانه معیشتی نیستند.
همچنین خانوارهایی که دارای خودروی ســواری 
بــه ارزش بیش از ســه میلیارد ریــال یا خودرو 
عمومی یا ارزش بیش از چهار میلیارد ریال باشند، 

بسته معیشتی تعلق نمی گیرد.

کارفرمایــان دارای بیــش از ســه بیمــه پرداز، 
خانوارهای دارای بیش از ســه سفر خارجی غیر 
زیارتی و گیرندگان تسهیلات بانکی به مبلغ بیش 
از ســه میلیارد ریال که در حال بازپرداخت اقساط 

باشند مشمول این کمک ها نیستند.
میــزان درآمد یکــی دیگر از شــاخص ها برای 
پرداخت ســبد حمایت معیشــتی است. بر اساس 
این شاخص حداقل درآمد ماهانه خانواده یک نفره 
باید چهار میلیون، خانــواده دو نفره پنج میلیون، 
خانواده ســه نفره ۶ میلیون و خانواده چهار نفره 
هفت میلیون و خانواده پنج نفر و بیشــتر هشــت 

میلیون تومان باشد.

کارشناس بازار سهام تاکید کرد که البته سهم های 
کوچکی که سبز بودند منفی شدند، احتمال می رود 
در آینده نزدیک بازار باز هم به ســمت سهم های 
بزرگ و شاخص ســاز مثل فولاد، فملی، فارس، 
شستا و... حرکت کند؛ و احتمال رشد در سهم های 

دلار محور و شاخص ساز وجود دارد.
به گزارش پول نیوز، ســعید کرداری، کارشناس و 
فعال بازار ســرمایه ضمن تحلیل وضعیت بورس 
و روند معاملاتی بیان کــرد: ارزش معاملات که 
ناشی از حجم معاملات است رقم خوبی حدود ۲۰ 
هزار میلیارد تومان بود و به طور کلی در چند وقت 
اخیر نقدینگی خوبی به بازار بورس تزریق شــده 
اســت و سهم ها به نســبت خوبی خرید و فروش 

می شود.
وی افــزود: یکی از موضوعاتی که باعث شــده 
شــاخص هم وزن در روز یکشنبه مثبت شود به 
دلیل این است که سهم های کوچک بیشتر مورد 
توجه قرار گرفته است، اما بازار همچنان هیجانی 
اســت البته به نسبت زمان انتخابات آمریکا کم تر 

شده است.
کرداری ادامه داد: اصطلاحا پول ترســو در بازار 
زیاد شده است که به اخبار و شایعات و یا خرید و 
فروش های حقوقی واکنش های زیادی را در بازار 

نشــان می دهند و همین موجب شده است تا بازار 
در جا بزند و به تعادل نرسد.

کارشــناس بازار ســهام تاکید کرد که البته امروز 
سهم های کوچکی که در چند روز اخیر سبز بودند 
منفی شدند، احتمال می رود در آینده نزدیک بازار 
باز هم به ســمت سهم های بزرگ و شاخص ساز 
مثل فولاد، فملی، فارس، شســتا و... حرکت کند؛ 
و احتمال رشد در سهم های دلار محور و شاخص 

ساز وجود دارد.
او ضمن اشــاره به وضعیت سهم شستا تاکید کرد 
که ســهم شســتا با توجه به اینکه اصلاح زیادی 
داشته اســت و به محدوده ی ۲4۰۰ تا ۲۳۰۰ به 
قیمت ســطح حمایتی قوی رســید کــه احتمال 
بازگشــت آن وجود داشت و دیروز این اتفاق افتاد 
و مثبت شــد و امروز توانســت به محدوده صف 
خرید برســد. البته با حرکت نقدینگی به ســمت 
سهم های بزرگ و شاخص ساز شاهد رشد دوباره 

این سهم ها خواهیم بود.
کرداری افزود: سهم شســتا به دلیل اینکه تعداد 
زیادی افراد حقیقی تازه ورود داشــت دقیقا همان 
اتفاقی که در رشــد شــارپی و هیجانی آن شاهد 
بودیم در ســقوط هم اتفاق افتاد و اصلاح زیادی 
کرد. با وجود اینکه حقوقی ســهم هر روز خریدار 

ســهم بود تا بتواند حمایت داشته باشد که در غیر 
اینصورت شاید ســهم ریزش بیشتری هم تجربه 

میکرد.
این فعال بازار سرمایه بیان کرد: در چند روز اخیر، 
چون شایعه شده بود که سهم های کوچک بایستی 
رشد داشته باشــند. اما سهم های بزرگ بازار یک 
مقدار تحت فشار فروش بودند و همین امر موجب 
شــد تا حتی برخی از صندوق های بورســی هم 
ســهم های شــرکت های بزرگ را فروختند تا به 
سمت سهم های کوچک بروند. البته این چرخش 
مجدد اتفاق خواهد افتاد و افرادی که صبور باشند 
بهترین بازدهی را در این ســه ماه پایانی ســال 

خواهند داشت.
وی عنوان کرد: ســهم هایی شرکت  های بزرگ 
کــه بنیاد خوبی دارند در آینده وضعیت مناســبی 
پیدا می کنند. مثل سهم هایی که در بالا نام بردم 
و یا شــرکت های پتروشــیمی ها و پالایشی ها در 
آینده نزدیک بــه دلیل اصلاح هایــی و افزایش 
سرمایه هایی که داشتند رشد خوبی خواهند داشت.

کرداری بیان کرد: البته در پالایشی ها نباید انتظار 
رشــد شارپی را داشته باشیم چرا که هنوز شاید تا 
حدودی قیمت های بالایی دارند و احتمال می رود 
چیزی حدود ۲۰ درصد رشد داشته باشند و بعد از 

آن در جا بزنند.
این کارشناس معتقد اســت که به دور از تعصب 
تا پایان ســال بهترین بازار برای سرمایه گذاری 
بورس اســت. چرا که بازار های موازی همچنان 
در حالت اشــباع و نزول به سر میبرند و اگر خبر 
و شرایط خاصی پیش نیاید بازار سرمایه بازار اول 
خواهد بــود. برای افرادی هم که ریســک گریز 
هســتند و تمایل دارند در صورت افزایش ارزش 
ریال متضرر نباشــند، صندوق های درآمد ثابت و 

خرید اوراق هستند که سود ماهانه می دهد.
وی در انتها افزود: بــا توجه به نرخ بهره که بین 
۱8 درصد و ۲۰ درصد انگیزه را برای رشد شاخص 
کم می کند و شــاخص یک سری دلایل بنیادی 
قوی تری برای رشد می خواهد که با قدرت بتواند 
صعود خوبی داشــته باشدو این هم باعث می شود 
تا یک مقداری درجا بزند و پول چرخش داشــته 
باشد بین سهم های مختلف و سرمایه گذار بیشتر 
به ســود مقطعی توجه پیدا می کند و این مسئله 
هم از بعد فروش شــرکت ها و هم از بعد سیاسی 
به یک نتیجه قطعی تر و گشــایش های بیشتری 
باشیم. البته در کل سرمایه گذاری روی سهم های 
بنیــادی و خوب بهتر از بازار هــای موازی نتیجه 

خواهد داد.

 مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
ایران گفت: اکنون بحران بازار گوشــت مرغ با 
توزیع گســترده ایــن محصول، توســط دولت 
برطــرف شــده و برای مــاه مبــارک رمضان 

می شود. متعادل  قیمت ها 
»محمدعلی کمالــی« در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا، افزود: در ابتدای سال ۱4۰۰ به 
دلیل کاهش عرضه گوشــت مرغ توسط برخی 
اســتان های تولیدکننده عمده همانند اســتان 
های شمالی کشور به اســتان تهران با بحران 
کاهــش عرضه و افزایش قیمت روبرو شــدیم 
که این مشــکل با اســتقرار معاونین وزیر جهاد 

کشاورزی در این استان ها برطرف شد.
وی نیــاز روزانه بازار تهران به گوشــت مرغ را 
یک هزار و ۱۰۰ تن دانســت و اظهار داشــت: 
اکنون با اقدامات وزارت جهاد کشاورزی روزانه 

نزدیک یک هزار و 4۰۰ تن گوشــت مرغ وارد 
اســتان تهران می شــود که بخشی از آن حتی 

مازاد بر نیاز استان است.
ســن پرورش مرغ گوشــتی به ۵۰ روز افزایش 

یافت
گوشتی  مرغداران  سراسری  اتحادیه  مدیرعامل 
کشــور تصریح کرد: همچنین به منظور تامین 
گوشــت مرغ مورد نیاز کشــور، مقداری نهاده 
اضافه در نظر گرفته شد تا دوره پرورش به ۵۰ 

روز برسد و کمبود بازار رفع شود.
کمالــی اضافه کرد: اکنــون ۱۲۵ میلیون قطعه 
جوجــه ریزی انجام شــده، بنابراین بعد از این، 
شــاهد صف در میادین میوه و تره بار نخواهیم 

بود.
وی بازار گوشــت مرغ را رو به آرامش دانست 
و گفت: برخــی از هموطنان بــه دلیل نگرانی 

هایی که داشــتند اقدام به خرید و ذخیره سازی 
گوشت مرغ می کردند که اکنون این ولع وجود 
ندارد، بنابراین برای مــاه مبارک رمضان، بازار 

داشت. خواهیم  متعادلی 
گوشتی  مرغداران  سراسری  اتحادیه  مدیرعامل 
کشــور، افــزود: اکنون در برخی اســتان های 
کشــور قیمت مرغ طبــق نرخ جدیــد قرارگاه 

ســاماندهی مرغ و حتی در برخی استان ها زیر 
این قمیت است.

وی با تاکید بر تامین بودن گوشــت مرغ کشور، 
از شهروندان خواســت تا مرغ را با قیمت های 

نکنند. خریداری  بالا 
بــه گــزارش ایرنا، طبــق آمــار وزارت جهاد 
کشاورزی ســال ۹۹ بیش از دو میلیون و ۵۰۰ 
هزار تن گوشــت مرغ در کشور تولید و به بازار 

عرضه شد.
پیش از این به دلیــل کمبود نهاده های طیور، 
مدت زمان پرورش مرغ گوشتی 4۰ روز تعیین 

شده بود.
طبق تصمیم اخیر قرارگاه ساماندهی بازار مرغ، 
قیمــت هر کیلوگرم مــرغ زنده ۱۷ هزارو ۱۰۰ 
تومان و گوشت مرغ گرم ۲4 هزارو ۹۰۰ تومان 

است. تعیین شده 

اروپا توقف دوجانبه 
تعرفه ها را به آمریکا 
پیشنهاد داد

قیمت زولبیا و بامیه 
4۸ هزارتومان اعلام 
شد

رییس تجارت اروپا، والدیس دومبرووســکیس، پیشنهاد داد آمریکا و اروپا به 
صورت دوجانبه تعرفه های وضع شــده بر میلیاردها دلار از واردات یکدیگر را 
بــه مدت ۶ ماه لغو کنند.به گزارش مهر به نقل از راشــاتودی، رئیس تجارت 
اروپا، والدیس دومبرووســکیس، پیشنهاد داد آمریکا و اروپا به صورت دوجانبه 
تعرفه های وضع شده بر میلیاردها دلار از واردات یکدیگر را به مدت ۶ ماه لغو 
کنند.این در حالی اســت که دو طرف در ماه مارس بر سر لغو 4 ماهه تعرفه ها 

توافق کرده بودند.

 رییس اتحادیه قنادان تهران گفت: قیمت هر کیلوگرم زولبیا و بامیه درجه 
یک برای ماه مبارک رمضان 48 هزار تومان تعیین شده است.

»علی بهره مند« روز یکشــنبه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با 
اشــاره به اعمال محدودیت های ناشی از شیوع ویروس کرونا و آغاز ماه 
مبارک رمضان در پایان هفته جاری، اظهار داشت: قنادی ها در گروه یک 
شغلی قرار دارد و در با وجود تعطیلی بازار در پایتخت می توانند به فعالیت 

خود ادامه دهند.



گفت وگو

وزیر بهداشت با اشاره به وضعیت خطرناک کرونا در کشور، گفت: 
منتظر خیز سنگین تر کرونا در هفته آینده هستیم.

به گزارش خبرنگار مهر، سعید نمکی، بعد از ظهر یکشنبه بیست 
و دوم فروردین ۱4۰۰، در ارتباط زنده خبری، به ارائه گزارشی از 

وضعیت بیماری کرونا در کشور پرداخت.
وی در ابتدا با عنوان این مطلب که به دلایل مختلف توصیه ها و 
هشدارهای ما جدی گرفته نشد، افزود: الان دیگر کالبد شکافی 

این اتفاق فایده ای ندارد.
نمکی با اشاره به وضعیت خطرناک کرونا در کشور، گفت: هفته 
آینده منتظر خیز سنگین تر کرونا هستیم و شرایط بدتر خواهد 

شد.
وزیر بهداشت با اشاره به اینکه قبل از پایان سال پیش بینی هایی 
را بــه زبان های مختلف بیان کردیم و گاهی با تهدید، گاهی با 

التماس و...، گفتم که مردم سفر نروند.
وی گفت: ما با تلاش بی وقفه همکاران توانســتیم موج سوم 
کرونا را مهار کنیــم و با اینکه بیش از یک ماه گرفتار ویروس 
جهش یافته در خوزستان بودیم توانستیم مرگ ها را حدود ۵۰ تا 
۶۰ نفر نگهداریم و گفته بودیم که اگر بی توجهی کنیم فروردین 
و بهار سختی را خواهیم داشت و پیش بینی این ایام را می کردیم.
وزیر بهداشت گفت: برآورد ما این بود که بتوانیم با اجرای طرح 
شهید سلیمانی ۲۵ اسفند تا ۱8 فروردین با شناسایی خانه به خانه 
بیماران، شعله های کوچک را خاموش کنیم و کشور را در آتش 
بیماری دیگر گرفتار نکنیم و در این صورت می توانستیم مطمئن 

باشیم که بهار آرام تر داشته باشیم.
نمکی ادامه داد: اما با خریدهای شب عید، برگزاری دورهمی و 
سفرها، بیماری از نقاط گرفتار به غیر گرفتار منتقل و باعث شد 

بهار سخت و تابستان سخت تری را داشته باشیم.
وزیر بهداشت با اشاره به اینکه به دلایل مختلف صحبت های ما 
مورد توجه قرار نگرفت که البته کالبدشکافی آن مشکلی را حل 
نمی کند گفت: در کل کشور آمار بستری ها رو به فزونی است و 
خیلی از شهرهای ما احساس سنگینی و کمبود امکانات می کنند.
وی افزود: در بیماران ســرپایی، یک شیب شتابنده عمومی را 
شاهد هســتیم و افزایش بیماران بســتری حاصل صف های 
طولانی خرید مرغ و مایحتاج مردم در شــب عید، دورهمی ها 
و شروع سفرها است و در هفته آینده منتظر خیز سنگین تر موارد 
بستری در کشور هســتیم و در استان ها جا دارد شیب را تندتر 
بینیم. همه استان ها در یک شیب شتابنده بی وقفه جلو می روند 
و متأسفانه برای همکاران من که ۱4 ماه مستمر تلاش و خیزها 

را مهار کردند، روزهای سختی است.
نمکی تاکید کرد: تاب آوری مردم مهم است اما تاب آوری کادر 
بهداشت و درمان کشــور که یک روز خوش نداشته اند بسیار 
مهم تر اســت.وی با اشاره به اینکه خیز چهارم بسیار سنگین تر 
اســت گفت: برآورد ما این است که هفته آینده نقشه کرونایی 

کشور به مراتب قرمزتر و به سمت سیاهی پیش رود.
وزیر بهداشت با اشاره به امروز ۲۵8 فوتی ناشی از کرونا داشتیم 

افــزود: در طول کمتر از ۲ الی ۳ هفته تعداد فوتی ها به ۵ برابر 
نزدیک شده اســت و این خیلی برای ما سنگین است و از ۱4 
فروردین تاکنون 4۷ شهر قرمز ما به ۲۵۷ شهر افزایش پیدا کرده 
و تعداد شهرهای نارنجی به ۱۲۹ شهر رسیده است و همچنین 
شــهرهای زرد و آبی نیز تعدادشان کم شده است و این نشان 

می دهد به سمت شرایط بدتر می رویم.
وی با اشــاره به اینکه رعایت پروتکل های به ۵8 درصد رسیده 
اســت خاطرنشــان کرد: تعداد موارد ابتلاء، بستری و مرگ و 
میر، ارتباط مســتقیم با رعایت پروتکل ها دارد و هر چه اجرای 
پروتکل ها کمتر شود میزان مرگ و میر، بستری و ابتلاء افزایش 

می یابد.
وزیر بهداشــت تصریح کرد: به هر تقدیر امروز دچار گرفتاری 
جدید و موج سهمگینی هستیم که از موج های قبل ما را گرفتار 
می کند و قرار ما بر این نیست که به دلیل عدم همراهی عده ای، 
مردم را در شــرایط ســخت تنها بگذاریــم. خودمان را مکلف 
می دانیم مشکلات مردم را در شرایط سخت حل و فصل کنیم 

و آرامش را به آنها بدهیم.
وی از روساهای دانشگاه های علوم پزشکی، استانداران و همه 
دست اندرکاران درخواست کرد که با پروتکل شکنان مبارزه کنند 

و نگذارند شکست پروتکل ها کار را برایمان سخت تر کند.
وزیر بهداشت از مردم خواست در رعایت دستورالعمل ها همکاری 
بیشتری داشته باشند و هر گونه علائم عطسه و سرماخوردگی را 
کرونا در نظر گرفته مگر اینکه خلافش ثابت شود و به مراکز ۱۶ 

و ۲4 ساعته ما که در کشور فعال است مراجعه کنند.
وی تاکید کرد: تخت های بیشــتری آماده شده و مردم نگران 
نباشــند همانطور که در ۳ پیک گذشته نگذاشتیم کسی بدون 
تخــت بماند در این پیک هــم نمی گذاریم و با پیگیری رئیس 
جمهور و سازمان برنامه و بودجه در روزهای آینده تعدادی تخت 
آماده خواهد شد و مردم می توانند از امکانات جدید استفاده کنند.
نمکی گفــت: از نیروهای مســلح، بخــش خصوصی و هم 
دستگاه هایی که امکان کمک دارند می خواهیم ما را تنها نگذارند 
و این مرحله را به خوبی سپری کنیم و از همه اهل دل نیز تقاضا 

داریم برای عبور از موج جدید دعا کنند.

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه بر این باور 
اســت که تنها راه اجماع دو شورای وحدت و 
شورای ائتلاف، پذیرفتن آقای رئیسی است اگر 
آقای رئیسی نپذیرند، طبیعتا اجماع روی سایر 

افراد، تا حدودی سخت و دشوار است.
به گــزارش خبرآنلاین، »تنهــا راه اجماع دو 
شــورای وحدت و شــورای ائتلاف، پذیرفتن 
آقای رئیســی اســت« این گزاره ای است که 
حمیدرضا ترقی از اعضای حزب موتلفه مطرح 
می کند. ترقی بر این باور اســت که طیف های 
مختلف اصولگرایی به واســطه مصداقی چون 

رئیسی می توانند به وحدت برسند.
او در عیــن حال در گفت و گــو با خبرگزاری 
نپذیرفتــن  احتمــال  دربــاره  خبرآنلایــن 
کاندیداتــوری از ســوی آقای رئیســی، ابراز 
نگرانی می کند و می گوید: اگر آقای رئیســی 
نپذیرنــد، طبیعتــا اجماع روی ســایر افراد، تا 

حدودی سخت و دشوار است.
این چهــره سیاســی اصولگرا بــه این نکته 
اشــاره می کند که اصولگرایان تا روز ثبت نام 
کاندیداهای ریاست جمهوری منتظر اعلام نظر 
رئیســی هستند. ترقی رایزنی با سایر کاندیدها 
را نفی نمی کند و قالیباف، محســن رضایی و 

لاریجانی را گزینه های بعد از رئیسی می داند.
با  خبرآنلاین  خبرگــزاری  مصاحبه  مشــروح 
حمیدرضا ترقی، عضو حزب موتلفه اســلامی 

را می خوانید؛
*آقای ترقی! ارزیابی شــما از آخرین 
تحــرکات جریــان اصولگرایی برای 
رســیدن به وحدت در مــدت زمان 
اندک باقی مانده تا ثبت نام کاندیداها 

چیست؟
آنچه که مسلم است این است که تلاش برای 
رسیدن به اجماع درباره نامزد نهایی نیروهای 
انقلاب و اصولگــرا همچنان ادامه دارد و فکر 
می  کنم اصولگرایان بتوانند طی ۱۰ روز آینده 
به جمع بندی برســند. هر دو شــورای وحدت 
و ائتلاف، سازماندهی شــان را در سطح کشور، 
گسترش می دهند. شورای وحدت و روحانیت با 
محوریت تشکل های سیاسی و شورای ائتلاف 
با محوریت تشکل های مردمی، تلاش کرده اند 
ظرفیت های موثر نیروهای انقلابیِ اصولگرا را 
تجمیع کنند.اگر این دو شــورا بهم بپیوندند و 
متحد شــوند می توانند ظرفیت کم نظیری به 
لحاظ سازمان رأی در کشــور ایجاد کنند که 

در نتیجه نهایی انتخابا نیز تعیین کننده است.
دو  این  در  نظرات  اختلاف  *بیشترین 
به چه مسائلی است؟  مربوط  شــورا 

اصلا میل به وحدت وجود دارد یا ...؟
نمی توان نامــش را اختلاف گذاشــت به هر 
حال یک جریان سیاســی یا تشکل سیاسی با 
محوریت روحانیت، گرایش بیشتری به سمت 
گروه های سیاسی به منظور ایفای نقش تعیین 
کننــده در انتخابــات دارد در مقابل شــورای 
ائتلاف، بیشــتر متکی به تشکل های مردمیِ 
کف خیابان است که حتی ممکن است چندان 
فعالیت سیاسی نداشته باشــند اما به هر حال 
ظرفیت های مردمی هســتند که تشــکل های 
سیاسی، تاکنون، به آنها کمتر توجه کرده اند. از 
این رو هر دو شــورا باید مکمل یکدیگر باشند 
چراکــه نمی توان تکیه صرف به تشــکل های 
سیاسی داشت بدین گونه که همه سرمایه های 
اجتماعی را جمع کرد و در عین حال نمی توان 
تکیه صرف به تشــکل های مردمی داشــت و 
همه سرمایه های اجتماعی نیروهای انقلاب را 
گرد هم جمع کرد. بنابراین اگر هر دو شورا پس 
از ساماندهی و شکل دهی ظرفیت هایشان، به 

یکدیگر بپیوندند می توانند در تقویت ســرمایه 
اجتماعی نیروهای انقــلاب و اصولگرا مکمل 

هم باشند.
*پیش بینی خود شما اجماع بین این 
دو شوراست؟عامل وصل کردن این دو 

شورا چه می تواند باشد؟
تاکنون تنها راه اجماع این دو شــورا، پذیرفتن 
آقای رئیسی اســت اگر آقای رئیسی نپذیرند، 
طبیعتــا اجماع روی ســایر افــراد، تا حدودی 
سخت و دشــوار است چون اختلاف نظر روی 
نفرات بعد از آقای رئیســی وجــود دارد البته 
شرایط سیاسی کشــور هم به لحاظ داخلی و 
خارجی، می تواند نقش تعیین کننده ای در جمع 
بندی نهایی نفر بعد از آقای رئیســی داشــته 

باشد.

رئیســی  آقای  از  بعد  *گزینه هــای 
منظورتان کدام کاندیداها است؟

از بین چهره ها، عمدتا آقایان قالیباف، محسن 
رضایی و لاریجانی مطرح هستند.

*سعید جلیلی چطور؟
آقای ســعید جلیلی عمدتا در محافل مختلف 
مورد بحث و بررســی اســت اما در حدی که 
آقایــان قالیباف، محســن رضایی و لاریجانی 
مطرح هستند درباره سایر کاندیداها نشنیده ام 

که مطرح باشند.
*تا چه زمانی اصولگرایان می خواهند 
منتظر اعلام نظر آقای رئیسی بمانند؟

تا روز ثبت نام منتظر اعلام نظر آقای رئیســی 
می مانیم البتــه رایزنی های متعددی در جریان 
اســت. به هر حال تــا روز ثبت نــام تکلیف 

مشخص خواهد شد.
* آیا رایزنی ها با کاندیداهای دیگر در 

حال جریان است؟
طبیعتــا کاندیداهــای دیگر در حــال فعالیت 
انتخاباتی هســتند منتهــی آن کاندیداها نیز 
منتظر تصمیم آقای رئیســی هســتند که اگر 
آقای رئیســی بپذیرنــد تقریبا برخــی از آنها 
مصمم هستند به نفع او کنار بروند تا در جریان 
اصولگرایی، تکثر نامزدها وجود نداشــته باشد. 
در عین حال به آقای رئیسی در دولت و مسائل 
آینده کمک کنند از این رو آنها هم تا حدودی 
با احتیاط، فعالیت های تبلیغاتی و کاری شان را 

دنبال می کنند.
*آخرین نظر آقای رئیسی در این باره 

چه بوده است؟
هنوز هیچ کس نشانه چندان شفافی از ایشان 
در این باره به دست نیاورده و همچنان اصرار و 
درخواست از سوی عموم تشکل ها و نیروهای 
انقلابی وجود دارد اما از سوی دیگر، ما از آقای 
رئیسی نشنیدیم که تصمیم جدی در این رابطه 

اتخاذ کرده باشد.
*علاوه بر رایزنی  با کاندیداها، رایزنی 

با برخی گروه ها از جمله جبهه پایداری 
به کجا رسیده است؟

پایداری هــا نیز با اصولگرایان و هر دو شــورا 
ارتبــاط دارند منتهی آنها هــم منتظر تصمیم 
رئیسی هســتند که اگر آقای رئیسی نپذیرفت 
آنها روی ســایر افراد بتوانند نظراتشان را ارائه 
دهند و یا روی افرادی که مدنظرشــان است 

تاکید کنند.
*چهره مدنظر پایداری ها به جز سعید 
جلیلی که گهگاهی مطرح می شود فکر 

می کنید چه کسانی باشند؟
چهره هــای زیادی از جمله آقــای فتاح، آقای 
نیکــزاد، هم آقای جلیلــی و چندین نفر دیگر 
مطرح هســتند  کــه بحث ها دربــاره آنها در 
محافل جبهه پایداری صورت گرفته اما اینکه 
در نهایت روی چه کسی به صورت قطعی نظر 

می دهند هنوز نهایی نشده است.
در  نظامی  کاندیــدای  درباره  *بحث 
جریان اصولگرایی موافقان و مخالفانی 
دارد بــا توجه به بحث هایی که مطرح 
شــده نگاه به کاندیــدای نظامی در 
طیف های مختلــف اصولگرایی چگونه 

است؟ مثبت است یا منفی؟
به هر حال در مجموع نســبت بــه کاندیدای 
نظامــی، نظــر مثبت وجــود دارد بنــده نظر 
منفیِ چندان گســترده ای در این باره مشاهده 
نکــرده ام. به بیانــی دیگر نیروهــای نظامی 
که مدت زمانی است از شــغل نظامی فاصله 
گرفته انــد و وارد عرصه سیاســی شــده، هم 
در اجــرا و هم در عرصه سیاســی تجربه پیدا 
و  انقلابی  نیروهــای  با  کرده اند،مواضعشــان 
اصولگــرا همخوانی قابل توجهــی دارد و در 
نتیجه مواضع شفاف و مشخصی در طول این 
دوران چه در رابطــه با فتنه و چه در ارتباط با 
مســائل سیاست داخلی و خارجی دارند تفاوتی 

با سایر نیروهای غیرنظامی ندارند..
می رســد  نظر  بــه  ترقی!  *آقــای 
اصلاح طلبان بــرای انتخابات 1400 
نسبت به ماه های قبل فعال تر شده اند 
به ویژه با تشــکیل نهاد اجماع ساز؛ 
اصولگرایان  بــرای  را  آنها  تحرکات 
تا چه حد خطرســاز تلقی می کنید؟ با 
توجه به اینکه آنها زودتر هم به وحدت 

می رسند.
طبیعــی اســت کــه اصلاح طلبــان، دارای 
ریش ســفیدهایی هستند که هنوز می توانند در 
بین آنها فصل الخطاب باشــند و در عین حال 
امکان اجماع آنها نیز تا حــدود زیادی فراهم 
است از ســوی دیگر اصلاح طلبان به صورت 
چــراغ خاموش عمل می کننــد  و این موجب 
غفلت نیروهــای انقلابی و اصولگــرا از روند 
فعالیت آنها می شود به همین دلیل اصولگرایان 
بیش از آنکه به رقیب بپردازند مشغول خودشان 

هستند. نکته دیگر اینکه اصلاح طلبان در حال 
به ثمر رســاندن برجام به شیوه های گوناگون 
هســتند تا بتوانند این مسئله را به نفع جریان 
خود تمام کنند آن هم با چراغ ســبزهایی که 
احتمالا آمریکایی ها نشان دادند بحث مذاکره، 
نشست وین و غیره در همین راستا باید تحلیل 

کرد.
در نتیجــه احتمال این مســئله وجود دارد که 
اصلاح طلبان بــا یک گشــایش اقتصادی از 
ســوی آمریکایی ها و تا حدودی کاهش فشار 
اقتصــادی روی مردم از ســوی دولت، بتوانند 
زمینه را برای مطرح کردن نامزد مدنظرشــان 
در انتخابات فراهم کنند که این مسئله می تواند 
تاثیر قابل توجهی در آرایش سیاسی و معادلات 

انتخاباتی داشته باشد.
*منظورتان این است که این احساس 
خطر از ســوی اصولگرایان نسبت به 

اصلاح طلبان وجود دارد؟
بله، قطعا این احســاس خطــر به ویژه در بین 
نخبگانی که دارای تفکر استراتژیک تر هستند 
وجود دارد اما در عموم ممکن اســت به دلیل 
کم اطلاعی از این روند، چندان حساســیتی از 
خودشان نشان ندهند و به تعبیری به کارهای 
انتخاباتــی و رقابت های درون جناحی شــان 

مشغول باشند.
انتخابات پیش  *آقای ترقی! بسیاری 
رو را یــک انتخابات دو قطبی متفاوت 
تلقی  گذشته  انتخابات های  به  نسبت 
می کننــد این دو قطبی بودن چه تاثیر 
منفــی یا مثبتــی می توانــد بر روند 

مشارکت مردم داشته باشد؟
دوقطبی هایی که منجر به تضعیف نظام، اقتدار 
نظام و سوءاســتفاده دشمن شود همواره مورد 
تقبیح مقام معظم رهبــری بوده و آن را نافی 
اخلاق انتخاباتی در صحنه سیاسی می دانند از 
این رو دوقطبی ها باید ایجاد شــوند که بتوانند 
گفتمانــی را در جامعه دنبــال کنند که هم به 
نوعی منافع ملی را درنظر بگیرند و هم موجب 
ســفید و ســیاه شــدن انتخابات و رأی مردم 
نشوند. به بیان دیگر نباید وضعیت به گونه ای 
شــود که اگر یک گروه به فرد خاصی رأی داد 
معتقد به انقلاب تلقی شوند و گروه دیگری که 
بــه آن فرد رأی ندادند تکفیر شــوند. این نوع 
دوقطبی ها به مصلحت جامعه نیست. بنابراین 
همه کســانی که در انتخابات شرکت می کنند 
و رأی می دهند باید به عنوان ســرمایه و موید 
نظام تلقی شوند که در واقع با رأی خود، نظام 
را تقویت می کنند و در سرنوشت کشور سهیم 

و شریک هستند.
نکتــه دیگر اینکه، گفتمانی باید مطرح شــود 
که متناســب با نیازهای کنونی جامعه باشــد 
گفتمان تحقــق عدالت در جامعــه، مبارزه با 
فساد و گفتمان کارآمدی از جمله گفتمان هایی 
است که به نظر می رسد بر طرح سیاست های 
تبلیغاتی نامزدها اولویت دارد. رفتن به ســمت 
گفتمان های دیگر مانند آزادی و مذاکره و غیره 
به نفع مردم نباشــد و به عنــوان گفتمان عام 
از نظــر مردم تلقی نشــود. همانگونه که مقام 
معظــم رهبری فرمودند اگر ما به ســمت این 
نوع گفتمــان حرکت کنیم که براســاس آن، 
مردم طعم شــیرین عدالت را بهتر بچشــند، 
مبارزه با فســاد به صورت جدی در دستور کار 
قــرار گیرد،کارآمدی نظام افزایش یابد و اقتدار 
و عزت ملــی نیز در برابــر بیگانگان تضمین 
شــود به نظر می رســد که می توانــد در برابر 
گفتمان هایی که عزت ملی را تضعیف می کنند 

رقابت مطلوبی را رقم بزند.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

سلطان واکسن هم در راه است!؟
مدیر روابط عمومی ســازمان نظام پزشکی گفته که بسیاری از احتمال بحث سلطان واکسن و... نام می برند و می گویند 
لابد آقازاده ای می خواهد واکســن وارد کند. بنابراین بحث واردات واکســن از سوی بخش خصوصی مستعد این مباحث 

است و باید همه موارد آن مشخص شود. این موضوع سوژه کارتونی از مهدی عزیزی در خبرآنلاین شد.

 عضو حزب موتلفه اسلامی:

 اصولگرایان نظر مثبت به کاندیدای نظامی دارند 

 تعطیلی های اجباری کرونا چه بر سر مشاوران املاک آورد 

شرایط بدتر خواهد شد

دوشنبه 23  فروردین 1400  سال چهارم  شماره 751   29 شعبان 1442  Monday - 2021 12 April     

خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

صالحی:
اقدام علیه مرکز نطنز نشان دهنده شکست مخالفان پیشرفت های ایران است

امهال تسهیلات کرونا نمایشی است؟

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: اقدام )بامــداد امروز( علیه 
مرکــز غنی ســازی نطنز نشــان دهنــده شکســت مخالفان 
پیشرفت های صنعتی و سیاسی کشور برای جلوگیری از توسعه 

است. هسته ای  چشمگیر صنعت 
بــه گزارش خبرگزاری مهــر،  صالحی رئیس ســازمان انرژی 
اتمــی در خصوص حادثــه صبح امروز در ســایت نطنز گفت: 
اقدام )بامداد امروز( علیه مرکز غنی ســازی نطنز نشان دهنده 

شکست مخالفان پیشــرفت های صنعتی و سیاسی کشور برای 
جلوگیری از توســعه چشمگیر صنعت هسته ای است.

وی ادامه داد: این اقدام همچنین نشان دهنده ناکامی مخالفان 
ایران برای رفع تحریم های ظالمانه است. مذاکرات 

رئیس ســازمان انرژی اتمی تصریح کرد: جمهوری اســلامی 
ایران ضمن محکوم کردن این حرکت مذبوحانه بر ضرورت بر 
خورد جامعــه بین المللی و آژانس بین المللی انرژی اتمی با این 

می کند. تاکید  هسته ای  تروریسم 
صالحی در ادامه تاکیــد کرد: ایران همچنین حق خود را برای 

اقدام علیه عاملان و آمران و مباشــران محفوظ می داند.
وی افزود: جمهوری اســلامی ایــران همچنین بــرای ناکام 
گذاشــتن چنیــن تحــرکات مذبوحانه ای، با جدیت گســترش 
صنعت هســته ای و تــلاش برای رفع تحریم هــای ظالمانه را 

می کند. پیگیری 

معاون گردشگری کشور از تمدید امهال بازپرداخت تسهیلات کرونا تا پایان 
شهریورماه سال ۱4۰۰ خبر داده است؛ درحالی که بنا بر اظهارات بسیاری 
از فعالان گردشــگری و هنرمندان صنایع دستی، بانک ها نسبت به امهال 
بازپرداخت وام کرونا تا کنون سلیقه ای عمل کرده و به مصوبات ستاد ملی 

کرونا و هیأت دولت متعهد نبوده اند.
به گزارش ایســنا، سررســید بازپرداخت وام کرونا کمتــر از ۱۰ روز دیگر 
فرامی رســد. ولی تیموری اینک خبر داده که بازپرداخت تسهیلات بانکیِ 
حوزه گردشــگری که در قالب بسته های حمایتی دوگانه در سال گذشته 
پرداخت شــده بود، تا پایان شــهریورماه امسال تمدید شده است. او گفته 
کــه امهال مالیات و حــق بیمه کارفرمایی نیز در حال پیگیری اســت.با 
این وجود، فعالان گردشگری به ایســنا می گویند: امهال بازپرداخت این 
تســهیلات تا کنون از سوی بانک ها به درســتی اجرا نشده است و بیشتر 

آن ها مشمول جریمه دیرکرد و بدهکارتر شده اند.  نخستین بسته حمایتی 
صنعت گردشگری برای جبران خسارت ویروس کرونا در ۱۱ فروردین ماه 
سال ۱۳۹۹ تصویب شــد. این بسته شامل امهال سه ماهه مالیات، اعم از 
مالیات بر درآمد و مالیات بر ارزش افزوده، تعویق سه ماهه بازپرداخت اقساط 
تســهیلات بانکی، امهال پرداخت ۲۳ درصد حق بیمه کارفرمایی پرسنل 
شاغل در واحدهای گردشگری، تعویق پرداخت قبوض حامل های انرژی 
)آب، برق، گاز( به مدت ســه ماه و پس از آن به صورت اقســاطی، امکان 
اســتفاده از اوراق ســرمایه در گردش طرح »گام« )گواهی اعتبار مولد با 
هدف تامین نقدینگی بنگاه های مالی بدون افزایش تورم و امکان استفاده 
از تســهیلات بانکی )از ۶ تا ۱۶ میلیون تومان( با نرح ۱۲ درصد بود.بنا به 
گفته فعالان گردشگری، بندهای حمایتی این بسته در زمان خود درست 
اجرا نشدند. حتی بســیاری موفق به دریافت تسهیلات بانکی نیز نشدند. 

بیشــتر بانک ها در اوایل اجرای این مصوبه از وجود چنین دستوری اظهار 
بی اطلاعی می کردند. برخلاف این مصوبه، برق بعضی از اقامتگاه ها به علت 
بدهکاری نیز قطع و مالیات ها مشمول جریمه شد. تشکل های گردشگری 
موضوع امهال نشدن هزینه های آب و برق، بیمه حق کارفرمایی و مالیات 
را بارها به وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، نمایندگان 
مجلس و رییس جمهور اطلاع دادند، ولی جز در برخی شهرها و در مواردی، 
مشکل حل نشد.۱۵ مهرماه ۹۹،  علی ربیعی ـ سخنگوی دولت ـ خبر داد 
که هیأت دولت و ســتاد ملی مقابله با کرونا با پرداخت تسهیلات جدید به 
بخش گردشگری با توجه به آسیب گسترده آن موافقت کرده است. به گفته 
او، بازپرداخت تسهیلات بانکی که قبلا دریافت شده بود تا پایان سال ۱۳۹۹ 
امهال شد. پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی سال ۹۹ و هزینه آب، برق و 
گاز سال ۹۹ و هزینه های مالیاتی سررسید سال ۹۹ تا پایان سال نیز امهال 
شد. رقم وام هم از حداقل ۱۶ میلیون تومان تا ۹۰۰ میلیون تومان وام بانکی 

با نرخ سود ۱۲ درصد با دوره تنفس شش ماه تعیین شد.

دو جایزه اصلی جشنواره فیلم هنگ کنگ به »دشت خاموش« رسید
 فیلم »دشت خاموش« به کارگردانی احمد بهرامی در چهل وپنجمین جشنواره سینمایی هنگ کنگ، جایزه بهترین فیلم و بهترین 

بازیگر مرد را در بخش اصلی  دریافت کرد.
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، چهل وپنجمین جشنواره سینمایی هنگ کنگ، از اول تا دوازدهم آوریل برگزار شد و امسال 
به دلیل شیوع ویروس کرونا، امکان دعوت از میهمانان خارجی را نداشت.در این دوره فیلم های ایرانی چون جنایت بی دقت به 
کارگردانی شهرام مکری، منطقه پایانی ساخته بردیا یادگاری و احسان میرحسینی، خط فرضی کارِ فرنوش صمدی، مجبوریم به 
کارگردانی رضا درمیشیان، رادیولوژی یک پرتره ساخته فیروزه خسروانی، دشت خاموش به کارگردانی احمد بهرامی، پسر- مادر 
کارِ مهناز محمدی و  ... به نمایش گذاشته شد و در نهایت جایزه بهترین فیلم این دوره از جشنواره به دشت خاموش ساخته احمد 
بهرامی و جایزه بهترین بازیگر مرد نیز به علی باقری برای بازی در این فیلم تعلق گرفت.دشت خاموش به نویسندگی و کارگردانی 
احمد بهرامی و تهیه کنندگی سعید بشیری به شرایط دشوار کاری و روابط انسانی پیچیده چند خانواده می پردازد که در یک محیط 
کارگری زندگی می کنند.علی باقری، فرخ نعمتی و مهدیه نساج از بازیگران این فیلم سینمایی هستند. این فیلم تاکنون در بیش 
از بیست جشنواره بین المللی حضور داشته و جایزه بهترین فیلم بخش افق های جشنواره ونیز و فیپرشی و چندین جایزه دیگر از 

جمله جایزه بهترین تدوین )سارا یاوری( را از انجمن بین المللی  منتقدان  و روزنامه نگاران جهان دریافت کرده است.


